

E180

ស៊ីវិល

មេរៀនដកស្រែងព័ត៌មាន

នៃ

ចាស់ទុំជំនាន់មុន

<p>ឯកសារទទួល DOCUMENT RECEIVED/DOCUMENT REÇU ថ្ងៃ ខែ ឆ្នាំ (Date of receipt/date de reception): 12 / 03 / 2012 ម៉ោង (Time/Heure) : 16.52 ឧត្តមបណ្ឌិតសំណុំរឿង / Case File Officer / L'agent chargé du dossier: SANN RANA</p>



កាំង ហេតុអ្វី

កាំង ហេតុអ្វី
2012

ពាក្យពេចន៍ជំបូប

អត្ថបទ តទៅនេះ ចងក្រងឡើងអំពីព្រឹត្តិការណ៍ប្រវត្តិសាស្ត្រ ដែលបានជួប
ប្រទះ បានដឹងពី បានស្រាវជ្រាវ — ហើយវិភាគនិងសរុប ក្នុងតោលបំណង
បំប៉នគុណតម្លៃ បង្កបង្កើនជំនាញ ផ្សះផ្សាយដាច់។
សង្ឃឹម ទទួលបាន កិត្តិយសការ យ៉ាងទូលំទូលាយនឹងជ្រាលជ្រៅ។

យើង គាំទ្រអស់គ្នា លើ ដើម្បីដានី សុខច្បាប់។

អរិយសិទ្ធិស្មើគ្នាដល់ម្នាក់



លំនាំដើម

ឆ្នាំ 1863 អាណានិគមន័យម បារាំងចូលស្រុកខ្មែរ ក្រាម្យុបភាពអាណាព្យាបាល។

ចលនាប្រឆាំងអាណានិគមបារាំង បានផុសផុលជាគ្រូមង្គលភាពពីគ្នា- ម៉ែន ក្រុមមួយ តែតាំងអស់ ទឹកដីខេត្តអង្គរ ពីព្រោះដីបានដោះ លោកសង្ឃដំបូងបានប្រើស្រុក ចេះនឹងដឹងតើ សឹកមកជាអង្គរ ក៏សំដៅដល់ជិតស្និទ្ធនឹងមហាជន ក៏ដោយ ស្រុក ក៏ដោយសំបាក ម្ល៉ោះហើយ ទើបមហាជន ធ្វើទឹកថ្លង់ ។

1

ឆ្នាំ 1945 មនុស្សជាតិ ផុសផុលម្តងទៀត។ ចលនាលើកនេះ ខុសពីមុន គ្នា ដូចតទៅ៖

- តួកឥស្សរៈ ផ្តើមតែតាំងអស់ ជាតួករាជានិយម
- តស៊ូរៈ សឹកដឹកដៃ មនុស្សក្រោមអាណានិគម
- តស៊ូរៈ សឹកដឹកដៃ ជាចលនាកុម្មុយនិស្ត។

ចន្លោះពីឆ្នាំ 1949 ដល់ឆ្នាំ 1953 បារាំងបានប្រតិបត្តិស្ថិតិយាតាចល់ខេត្តកំពង់ចាម សៀមរាប បញ្ចប់មកដល់ខេត្តបាត់ដំបង។ តស៊ូរៈ រាជានិយម នៅក្នុងខេត្តទាំងនេះ បានត្រូវអង្គការចំពោះ ព្រះមហាក្សត្រ ។

ឆ្នាំ 1953 ថ្ងៃ 9 ខែ តុលា បារាំងប្រតិបត្តិ វិសាមញ្ញ ព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា ត្រូវបាន ព្រះមហាក្សត្រខ្មែរ ព្រះបាទសម្តេច ព្រះនរោត្តម សីហនុ ឡើង ។

តស៊ូរៈ សឹកដឹកដៃ ត្រូវបានប្រគល់ឲ្យឲ្យបាន បានពន្យល់ដូច្នោះបែបនេះ ថា៖ "ឯករាជ្យ ចែងបារាំងប្រតិបត្តិខ្មែរ ជាឧបាយកលយកស្លឹកក្រាត់ ខ្ពស់ស្តុកក្រាត់" ។ នេះ មកពីទៀតណាម ត្រូវការខ្មែរ មេតំណែងបន្ត សង្គ្រាមតស៊ូរៈ ។

ឆ្នាំ 1954 កងទ័ពបារាំង ហាជមនៅខ្មែរ ប្រើទ្រព្យ សង្គ្រាមតស៊ូរៈ បានបញ្ចប់ សន្តិសុខ ហ្សឺណែវ ក៏ចាប់ផ្តើម ។

ថ្ងៃ 20 កក្កដា 1954 ហ្សឺណែវ សំរេច៖

- ឲ្យបក្សប្រជាជនបដិវត្តកម្ពុជា រំលាយ រំលាយកងទ័ព រំលាយតំបន់ ដោះ ចូលទៅរស់នៅក្នុង សង្គមជាតិខ្មែរ
- ឲ្យបង្កើត គណៈ កម្រាស់ការ អន្តរជាតិ របស់គ្រូត្រា ចែងមនុស្សធម៌សង្គម



ប្រទេសលោកស៊ី ដើមប្រទេសកម្ពុជានឹង តាមខាង សម្របសម្រួល ការអនុវត្ត កិច្ចព្រមព្រៀង។
សង្កេត៖ សេចក្តីសំរេចរបស់ ហ្វ្រែនស្វែន ជា គោលការណ៍ បង្កើន បង្កើន ជំនាញ ឱ្យ
ស្ថិត ទៅ ក្រោម ជំហាន ដាច់ដាច់។

- ក្នុង ការអនុវត្ត កិច្ចព្រមព្រៀងនេះ ហ្វ្រែនស្វែន បានសំរេច៖
- ជកស៊ីន ដឹកម៉ាស៊ីន ឱ្យទៅលើ ហាណូយ ទុកស្តុក រយៈពេល ឱ្យទទួលបាន ក្នុង ប្រទេស។
- ជកយុទ្ធជន ជំងឺ កម្រិត ទាប 1700 ចាក់ យកទៅ រៀន ចៅ វៀតណាម។
- ក្នុង ការអនុវត្ត កិច្ចព្រមព្រៀងនេះ ថែម បន្ថែម ប្រយោជន៍ ដល់ កម្ពុជា តាម គំរូ ដ៏
ផ្អែម របស់ ប៉ូល ធាត បាន សំរេច បំបែក កម្រិត ដាច់ដាច់៖
- មួយ.- កម្រិត ចំពោះ សំរាប់ ឈ្មោះ បោះឆ្នោត ហោច "ក្រុមប្រឹក្សា ដាច់ដាច់"។
- ពីរ.- កម្រិត សម្រាប់ គឺ ប៉ូល ធាត ជំងឺ ចាក់ ចំពោះ បណ្តាញ។
- បី.- កម្រិត ពាក់ កណ្តាល ចំពោះ គឺ កម្រិត ទាប មួយ ចំនួន ថែម ប៉ូល ធាត ចាត់ តាំង
ឱ្យ ទៅ លើ ក្រុម គណៈ បណ្តាញ ប្រយោជន៍ បន្ថែម។

ឆ្នាំ 1954 ថ្ងៃ 8 កញ្ញា សន្និសីទ ម៉ាស៊ីន បង្កើត SEATO ថែម ជា សម្ព័ន្ធភាព ភាព ការ។
ឆ្នាំ 1955 ថ្ងៃ 24 មេសា សន្និសីទ បាន ខ្ទប់ បាន អនុម័ត គោលការណ៍ សន្តិភាព 5 ខ។

ឆ្នាំ 1955 ថ្ងៃ 15 ឧសភា ព្រះមហាក្សត្រ ខ្មែរ បាន ចេញ សេចក្តី ថ្លែង ការណ៍ មួយ
ចាត់ ប្រទេស កម្ពុជា ឱ្យ ទៅ ជា ប្រទេស ប្រកាន់ យក នយោបាយ អព្យាក្រឹត មិន ស្ថិត ទៅ ក្រោម
ការ ការពារ ដោយ យោធា របស់ SEATO ទេ។

ព្រះ អង្គ ទ្រង់ បាន ប្រកាស ជាក់ រាជ សម្បត្តិ ធន ថែ។

- សភា ភាព ការណ៍ សន្តិសុខ ក្នុង ប្រទេស ទៅ តាម ទោះ មាន ច្បាប់ តែ ទេ៖
- មួយ.- តស៊ូ៖ ស៊ីន ដឹក ម៉ាស៊ីន ត្រូវ បាន ចោះ គ្រឿង តាម សេចក្តី សំរេច របស់ ហ្វ្រែន
ស្វែន។ តស៊ូ៖ ស៊ីន ដឹក ចាត់ - ឧក្រិដ្ឋ ខ្មែរ ស៊ីន - ត្រូវ បាន ចេញ ចេញ ពី ជម្រក តែ ទេ គេ
ជ្រក ទៅ ភាគ ឋាន ភ្នំ វៀតណាម។
- ពីរ.- ត្រូវ ខ្មែរ ថែម ចាប់ មនុស្ស ដ៏ តិច យក មួយ ត្រូវ បាន បង្ក្រាប។

ថ្ងៃ 9 ខែ កក្កដា 1953 មក ដល់ ថ្ងៃ 15 ឧសភា 1955 មាន ចេញ លា 1 ឆ្នាំ 6 ខែ 6 ថ្ងៃ
សុបិន ចាស់ ៗ ដំបូង ចាប់ តាំង តែ ពី សម័យ ក្រុង ហោម តដ ត្រូវ បាន ខ្មែរ ម្នាក់ ធ្វើ ឱ្យ បាន
សំរេច គឺ ធ្វើ ឱ្យ កម្ពុជា ថែម ទើប បាន បំភាយ ត្រូវ បាន បង្កើន បង្កើន ដាច់ ដាច់ មាន សន្តិសុខ
មាន សន្តិភាព ចាប់ ផ្តើម សេចក្តី សេចក្តី មាន អត្ថិភាព លើ គោល អន្តរជាតិ។ បញ្ហា នេះ
មិន ធ្លាក់ ប៉ុន្មាន ទេ តែ ព្រោះ ត្រូវ គ្រប់ គ្រង កាត់ ព្យុះ កំណាច SEATO ។

ខ្មែរ យើង ដំបូង ទេ ថែម ដំបូង ត្រូវ ទទួល បាន ការ ព្រួយ បារម្ភ ក្នុង សិក្សា សិក្សា



យល់ ឆ្លើយមូលហេតុ ហោរាដ៏យល់ ឆ្លើយដឹងនេះ ចែកឲ្យ ដឹងបានមុន ។

សម្រេចនេះ ទៅចំនុច តំបន់ ស្បែកភ្លើង បានប្រើពេលវេលា 20 ឆ្នាំ ចូលក្រោយនៃជំងឺរីត តាត ចងក្រងពីសោយន៍ លើកទឹកស្អាតថ្មី ទុកជាភោជនីយដ្ឋាន ឱ្យកូនចៅដឹងបានក្រោយ ។ ក្រុម ដឹងបាននេះ ថែមទាំងដោតដំបូង តែមិនមែនទាន់គ្រប់គ្រាន់ ប្រើប្រាស់ ឱ្យ អ្នកចាស់ ទុំ "ត្រីដំ" របស់ តើ ។

លន់ណុល នឹង ប៉ុល ពត សុទ្ធតែ ប្រហារដ៏យល់ យ៉ាង ជួរ ចាត់ បំផុត ក្នុង ជំងឺ រីត ទោះបី ចែកស្នូល ទៅហើយ ក៏នៅតែ កតោល តំបន់ អ្វី ទុកឱ្យ កូនចៅដឹងបានក្រោយ ឆ្នាំស្រុង យប់ មិនបាន ។

រឿង លន់ណុល ជា រឿង ស្និតទៅក្រោយ ត្រាដី កា អវតក តែ តាត ក៏ ជា អ្នក ចាស់ ទុំ ម្នាក់ របស់ ខ្មែរ ។

រឿង ប៉ុល ពត នឹង ជា អ្វី យ៉ាង រឿង ស្និតទៅក្នុង យុទ្ធសាស្ត្រ កា អវតក ក្នុង ថ្ងៃ មិន ខ្លាច ជា ម្នាក់ ថែម ទាំង ថែម ទៅ ស្និត តែ តាត មិន ទាន់ បាន ធ្វើ ឱ្យ តែ ដឹង មែន សង្ឃឹម សោះ ទៅ ឡើយ ។

13



សំបុត្រមួយ

សង្ខេបប្រវត្តិកម្ពុជា តាមការស្រាវជ្រាវរបស់

4

I.- មាតិកាសង្ខេប មាតិកាសង្ខេប ទៀបមាតិកាសង្ខេប

ក.- ការសង្ខេបប្រវត្តិសាស្ត្រ

គឺសំដៅលើការសង្ខេបប្រវត្តិសាស្ត្រដែលបានសរសេរឡើងដោយលោកស្រីសិរីសុខាណ្ឌ ហើយ
ក៏សង្ខេបប្រវត្តិសាស្ត្រផងដែរ។

រវាងឆ្នាំ 1955 ដល់ 1970 សិរីសុខាណ្ឌបានសរសេរឡើងនូវ ចលនាកសិកម្ម
ដែលបានសរសេរ ជាអង្គប្រជុំ និងបណ្តាញ និង មាតិកាសង្ខេប ទៀតតាមហោរាសិរី។

ឧទាហរណ៍សម្រាប់ ជាផ្នែកនៃកសិកម្ម ឧទាហរណ៍ គ្រាន់តែលោកស្រីសិរីសុខាណ្ឌ
ក៏បានសរសេរ មាតិកាសង្ខេប ០០០ ទៀតហើយ។ ទូទាំងប្រទេស អាចមានកម្មករ ដ៏ច្រើនទៅ
មួយម៉ឺនចាក់ ចែកគ្នាចុងតែ ខ្លះក្តាប់មុខរបរផ្សេងៗទៀតហើយ។ ទំនៀមទម្លាប់ និងកំណើត
កម្មករ ក៏មានកំណើតខុសគ្នាផងដែរ។ កម្មករ ឧទាហរណ៍ និងខ្មោចខ្មែរ ជាអង្គប្រជុំ
មុនស្រី។

ខ.- ការសង្ខេប លើការអភិវឌ្ឍន៍

ក្រោយសង្គ្រាមស៊ីវិលបានបញ្ចប់ ប្រជាជនអញ្ជើញត្រឡប់ទៅរក គ្រួសារ ទីក្រុង ស៊ីកាណូ ណាស់
នៃ ទឹកដីស៊ីវិល បានប្រើប្រាស់ពេញទាំង ៣០ ឆ្នាំប្រទេសអញ្ជើញត្រឡប់ ហួតពេញទៅជា
ចលនាមិនចូលបក្សសម្ព័ន្ធ។ ចលនាមិនចូលបក្សសម្ព័ន្ធជាបណ្តាចៃប្រទេស ខ្លះយប់ ខ្លះយ
យប់ តែមានគ្នាច្រើន គ្រប់គ្នាប្រទេសលោកស្រី និងប្រទេសកម្ពុជានៃ យកចិត្តទុកដាក់។
ប្រជាជនប្រទេសជាច្រើន ស្តាប់សំឡេង មុនស្តាប់អង្គការផ្សេងៗ។

II.- ទិដ្ឋភាពនយោបាយ សេដ្ឋកិច្ច និងមហោសីស

ក.- ផ្នែកនៃនយោបាយរបស់ប្រជាជនកម្ពុជា



លោកស្រីសិរីសុខាណ្ឌ

សង្គមកម្ពុជា មានវណ្ណៈ 5 កសិករមានចំនួនស្មើនឹង 85% ។ កសិករកម្ពុជា ជាមនុស្ស
ស៊ីហ្គេតនិយម និង ជួនណាតនិយម ។ គ្រឹះស្ថានណា អាចប៉ះពាល់ តម្លៃ ជនកំពូល ក្នុង ពិសេស អង្គនេះ
យោង កសិករ ទ្រព្យ មិនប្រឆាំង តប ឆ្នោះ ទេ ។

ខ. - អំពី ចលនា ដល់ កម្ម ទៅ ទសវត្សរ៍ ឆ្នាំ 50 ៩៦០

ក្នុង ចលនា ដល់ កម្ម មួយ ភាគី ចលនា ចូល មក ស្នាក់ ត្រូវ កាត់ ចោល ទៅ មក តែ
ម្នាក់ មិន ប្រកាន់ ចិត្ត ខ្លាំង ក៏ ទេ ។ ចលនា ចូល មក ទេ ។

ឪពុក ខ្ញុំ ជា ស្មៀន នៅ ក្នុង ក្រុម ហ្មឺន ទេសា ទ្រព្យ ត្រូវ តែ ៦ ។ ឪពុក ខ្ញុំ ត្រូវ កាត់ ចោល ហ្មឺន
ដើម្បី រស់ ក្រុម ហ្មឺន ត្រូវ កាត់ ចោល ដើម្បី កាត់ ចោល ប្រសិន បើ ។ ឪពុក ខ្ញុំ ចាប់ បាន ក៏ មិន មែន តែ
ក្រុម ហ្មឺន តែ ឲ្យ ខ្លះ ៤ ខ្លះ ។

គ្រោង ចែក ទឹក និង ស្មៀន ក្រុម ហ្មឺន នេះ ទៅ មាន កម្ម កាត់ ចោល ប្រឆាំង ។ ចៅ តែ គឺ
ជា ម្ចាស់ ហ្មឺន ម្នាក់ ចលនា ទៅ ដល់ កាត់ ចោល ។ ចៅ តែ គឺ ជា ចាយ ទុន ដាក់ ។ អ្នក ប្រឆាំង តែ
កសិករ ចលនា ចៅ តែ មួយ មួយ ចៅ តែ ទៅ ពេល ចលនា ចៅ តែ ត្រូវ កាត់ ចោល ចុះ ទៅ ចាប់ ត្រូវ ។

ក្រុម ហ្មឺន នេះ មាន 10 ហ្មឺន មួយ ហ្មឺន 10 ម៉ឺន រៀល ។ ចៅ តែ ចូល បាន តែ ប៉ុន្មាន ខ្លះ ទេ ។
ចៅ តែ ចូល ទៅ ក្នុង កណ្តាប់ ដៃ ក្នុង ក្រុម ហ្មឺន ប្រសិន បើ គ្រូ ម្នាក់ ។ ក្រុម ហ្មឺន នេះ ចំណាយ
10 ម៉ឺន រៀល រាល់ ឆ្នាំ សំរាប់ ទ្រព្យ តែ ទៅ ពេល ចលនា ចៅ តែ ត្រូវ កាត់ ចោល ។

កម្ម កាត់ ចោល ក្រុម ហ្មឺន នេះ បាន ប្រាក់ រៀល 300+ ស្មៀន បាន 1500+ ចៅ តែ បាន 3000+
កំរិត អស់ គ្នា ហូប បាយ ក្រុម ហ្មឺន ។ ចៅ តែ និង ស្មៀន មាន ការ ប្រកួត ប្រជែង គ្នា យ៉ាង ចាប់ ផ្តើម
កាត់ ចោល មុន ចលនា ចៅ តែ ។ ក្រុម ហ្មឺន នេះ ធ្វើ ការ តែ ៦ រៀល ក្នុង មួយ ខែ ទេ ។ មួយ ហ្មឺន ចំណាយ
បាន 10 ម៉ឺន រៀល ។

សង្កេត ៖ ទៅ ឆ្នាំ 1965 កម្ម កាត់ ចោល ចលនា ចៅ តែ ចៅ តែ ចៅ តែ ចៅ តែ ចៅ តែ ចៅ តែ
បាន មួយ ថ្ងៃ 20+ ។ ដំបូង នោះ ៤ ដំបូង មួយ ថ្ងៃ 2,5+ សាច់ ប្រាក់ មួយ ថ្ងៃ 20 ទៅ 25+
ហើយ បាន មួយ ថ្ងៃ 10+ មួយ មួយ ថ្ងៃ 3 300+ ក៏ ប៉ុន្តែ មួយ ថ្ងៃ 500+ ។

គ. - ស្តី ដល់ អំពី មហោសថ ដី ទៅ ទសវត្សរ៍ ឆ្នាំ 50 ៩៦០

ចាយ ទុន ដាក់ មិន មែន ជា សត្រូវ ស្លាប់ រស់ បេស វណ្ណៈ កម្ម កាត់ ចោល តែ ជា មនុស្ស ឃ្លាត ដៃ
ក្នុង កាត់ ចោល ។ 1 នៃ សម្បត្តិ កុលាប ប៉ែន ៤ - ចាយ ទុន អត្ថបទ អក្សរ ស៊ីន្ទ - ជា មនុស្ស ក្តី ស្លាប់ ក្នុង
ក្នុង មុខ របរ និង ក្នុង ការ គ្រប់ គ្រួសារ អ្នក បន្ត ផល ប៉ុន្តែ បើ ជា គ្រូ បាន បទ អត្ថបទ អក្សរ ស៊ីន្ទ
ទសវត្សរ៍ ឆ្នាំ 60 លាប ពណ៌ ទៅ ឲ្យ តាម គោល គំនិត ទ្រព្យ កាត់ ចោល បេស វណ្ណៈ កម្ម កាត់ ចោល ។

ខាង កសិករ មួយ បណ្តា គឺ ជា បន្ត កម្ម កាត់ ចោល ចលនា ចៅ តែ កសិករ គ្រប់ មុខ ក្នុង ខេត្ត
មួយ ចលនា ប៉ុន្តែ ពិត លើ កន្លែង ក្នុង សុទ្ធ ក្រៅ ថ្ងៃ 27 កញ្ញា 1977 ជា តម្លៃ បំផ្លើស ។

វណ្ណៈ ណា ក៏ ចោល ក៏ មិន គ្រប់ លើ ក ឬ ម្នាក់ ឲ្យ ខ្ញុំ ដឹង ឯ ទុក តែ ។ មុន ឆ្នាំ 1970 បក្ស
កម្ពុជា ក៏ កម្ពុជា បាន លាប ពណ៌ ទៅ យ៉ាង រាលដាល ប៉ះពាល់ ដល់ វណ្ណៈ ជា គ្រឹះ ។ ក្រោយ ៧
មេសា ក៏ លេច ចេញ កាត់ ចោល បេស វណ្ណៈ យ៉ាង រាលដាល ក្នុង ខេត្ត ។

15

មុនឆ្នាំ 1970 បក្សបានព្យួរ ដំបូលស្ថិតិថា វណ្ណៈសក្តិភូមិកាន់អំណាច អនុវត្ត
នយោបាយ ទុរតិកភាវូបនីយកម្ម ភាសាការីសេដ្ឋកិច្ចបន្តិកម្ម ថវិកាស្តុភាវូបនីយ-
កម្ម ។ ក្រោយ 17 មេសា ទើបលេចចេញការពិត ។ រួមសរុប ថែមព្យួរនេះ ជាយុទ្ធវិធី
ផ្តួលរំលំសីហនុ តាមផែនការ មួយច្បាប់សាស្ត្រ (កណ្តាល 166 ERN 00 078 015 ឌី 693
ERN 00 003 140-141) ។

បញ្ជាក់៖ មុនឆ្នាំ 1970 បក្សព្រឹត្យាវហៈសក្តិភូមិកាន់អំណាច ជំនួសពាក្យសីហនុ ។

III.- អំពីលទ្ធផលនៃប៉ុលពត

ក.- លទ្ធផល

លទ្ធផល ជានិស្ស័យនៃសីស្សនាយកហានសិកម្ម ជំនាច់មួយ ។ គាត់មិន
ដំឡើងអាវុធទើប សង្គ្រាមសំបូរបែប ទើបច្បើនទេមន្ត ។ គាត់មិនមហិច្ឆិតានយោបាយមួយ
យ៉ាងឃ្នប់ខ្លួន គឺកសាងបែបសាធារណៈ បែបប្រជាធិបតីនីយម ។ គាត់បដិសេធ
បង្កបង្កើតដាត់ ។ ទិសថែមគាត់កំណត់ គឺ សំរាប់ដើម ថោយឆ្នាំប្រហែល ក៏ទេពក្រមុយ
ទើប ថោយសង្គ្រាមសំបូរបែប ។

លទ្ធផល ជាមនុស្សសាច់តា ។ បណ្តាលយុគគាត់ ត្រូវតែថែមគាត់
មានបំប៉ន គាត់មានកម្មសាស្ត្រ ។ ស្ទើរតែ "វិសោធន៍" ថែមគាត់នឹង មិនសូវ
មានមនុស្សចាប់អារម្មណ៍ ។

លទ្ធផល យកចិត្តទុកដាក់ប្រមូលតែ កម្លាំងប្រជាជន ទើបកម្លាំងស្រទាប់
សើ ថែមជាតិហាន តម្រូវ ទតិបាល សភា ជាតិបាល ទើបចៅហ្វាយនេត្តត្រប់ខ្លួន
ដើម្បីយកកម្លាំងនេះ ទៅសង្រួបយកអំណាច តាមល្បែងក្រៅត្រូវកំណត់ ។

លទ្ធផល មិនត្រឹមត្រូវ កសិករ ទាស់តែសោះ ។ គាត់មិនយល់ថា ឧត្តមតនី
នយោបាយ គោះប៉ន្តយ៉ាងណាក៏ដោយ ក៏ត្រូវឱ្យកម្លាំងដាត់ ដាត់សេស ត្រឹមត្រូវ ។
ថែមមានចំនួន សើសីត្រឹម 85% យល់ស្រួលស្រាបសើ ទើបកម្លាំងនេះ គាំទ្រគាត់ ។

ខ.- ប៉ុលពត

ប៉ុលពត ជាដទៃកម្មយន្តស្វ័យ ។

ចាប់តាំងតែ ឆ្នាំ 1968 ថែមគាត់មានឱកាស ផ្លាស់ប្តូរ យោបល់ ជាមួយ ខាងសីម
មេតិទីតម្រូវ ថែមដំរីត្រូវប្រយុទ្ធនឹង គាត់តាំងខ្លួនជា អ្នកគ្រូស្រីយនៃចលនាបង្រៀន អន្តរ
អន្តរដាត់ ។ គាត់កំណត់សង្រួបយុទ្ធសាស្ត្រ ថែមណាស់ គឺច្រកព្រំ អាណានិគម សើ-
នីយម តំណែងនីយម សហព័ន្ធនាចិន បរិវារច្រកព្រំ សិក្សាមួយ ខាងទូទៅ អន្តរ ។

ជាយុទ្ធវិធី ប៉ុលពត គឺ ណែនាំឱ្យបែបចែកច្បាប់សាស្ត្រណាស់ រោងចក្រ ទើបសម្រួល
អ្វីមិនត្រូវនិយាយ កុំនិយាយ អ្វីថែមត្រូវនិយាយ ក៏ត្រូវចេះសំរាល ។ គាត់ណែនាំឱ្យ
ចេះបត់បែន តាមសភាពការណ៍ដាក់ស្តើប ចូលជា សេដ្ឋកិច្ចសាធារណៈ ជាថែម ។



ទំនាស់ប៉ុល ពត គឺ កសាងកម្មសំបុត្រ ទៅដល់បទ យកដល់បទ ប្រែប្រួលច្រើន
វិធានប្រទេសដាច់ តាមរយៈ សង្គ្រាមប្រជាជន ។

ខាង សង្គ្រាម ប៉ុល ពត ជា អត្ថបុណ្យ ការ មាន សមត្ថភាព ។ ឯកសារ "សង្គ្រាមប្រជាជន"
"យុទ្ធវិធី សង្គ្រាមឈ្នួល" "តោលនយោបាយ មួយចំនួនរបស់បក្ស" ដែល ប៉ុល ពត បាន ផ្តល់
ស្រប ទៅ ដល់ គ្រឹះការ ចាំបាច់ ។

ប៉ុល ពត ជា មនុស្ស ហ្មត់ចត់ ទាំង ការ ការ ពេល បើក សម្រេច ម្តង ៗ ផែនការ ទៅ
ជាប់ ទាំង ខ្លួន ។

៣.- សរុបមក

លទ្ធផល សិន ដុំកំបោស ម្តង ប៉ុល ពត ខ្លួន ជា អ្នក ជឿ ទុក ម្តង ទៀត លទ្ធ
តែ យក សង្គ្រាម ជា មធ្យោបាយ វាយ ផ្តួច ផ្តើម ប្រឈម ។

IV.- ក្រោយ ឃ្លី ណែន ការ ជា ដំបូង ៗ របស់ បក្ស

ដំបូង បក្ស ភ្ជាប់ ទៀត ការ ជា ទ្រុក ម្នាក់ ទាល់ ទៀត វិញ ។

ឆ្នាំ ១៩៥៦ បក្ស ចាត់ តាំង កម្មការ ការ ពារ កម្ពុជា គឺ ចាត់ តាំង មនុស្ស របស់ បក្ស ទៅ ផ្តោ
ដឹក ពេល ឃ្លី កាន់ កាំភ្លើង ឃ្លី ការ ពារ កម្ពុជា ទាល់ ពេល ផ្តើម ណែន ។

បញ្ហា គឺ កម្មការ ទាល់ មជ្ឈម បក្ស មាន មធ្យោបាយ ការ ពារ ខ្លួន ផ្សេង ទៀត ច្រើន ។
ក្នុង នេះ លុយ ជា មធ្យោបាយ សំខាន់ បំផុត ពេល ឃ្លី វេញ តេ ប្រា លុយ ដែល សុទ្ធ គឺ ជា
ក្រសាល ១០០% ពី សំបៀត ទម្លាក់ ទៅ ដី ។

ឆ្នាំ ១៩៥៨ បក្ស ចាប់ ផ្តើម កសាង កង ឈ្នួល ។

ខាង ការ ការ ប្រជាជន បក្ស បាន ចាប់ ផ្តើម ដោយ ចាត់ តាំង អង្គការ ចលា សំរាប់ បំប៉ន
ប៉ុល ពត កម្មការ ពារ កម្ពុជា ចលា ។ សមតិ មធ្យោបាយ កម្មការ ចលា សមតិ មធ្យោបាយ គ្រុម
ប្រកាស ខែ ជា អង្គការ ស្រប ច្បាប់ ដំបូង ដែល កម្មការ ពារ កម្ពុជា ម្នាក់ ម្នាក់ ចាត់ តាំង រៀន ចាត់
តាំង រៀន យោសា ឯ អប់រំ រៀន ចាត់ តាំង សកម្មភាព ចលា ។ កង អង្គការ នេះ គឺ ដើម្បី ភ្ជាប់ មនោ-
សញ្ជេត ជា មួយ ប្រជាជន ។ សកម្មភាព ពារ កម្ពុជា ចលា គឺ យោសា មត់ ទេ អំពី ទំនាស់
ក្នុង គ្រុក អំពី ទំនាស់ បំប៉ន ។ ចុះ បញ្ចប់ ចាត់ តាំង គ្រុម រៀន ស្រុក ឯកសារ ចំរើន ។
បញ្ហា គឺ សមតិ មធ្យោបាយ គ្រុម ប្រកាស ខែ ជា ពន្ធនាគារ ចលា ។

ប៉ុល ពត ដំបូង មក ម្នាក់ កសិករ តែ ម្នាក់ តាម យុទ្ធវិធី ចម្លែក ប្រប្រិច ម្តង ម្តង
៧. ប៉ុន្តែ ផ្តោ ពារ ច្រូ ១៨ មិថ ១៩៧០ បាន ផ្តោ ឲ្យ ប៉ុល ពត មាន កម្លាំង ខ្លាំង ។

V.- ប៉ុល ពត ទាំង មូល ដឹក ចាប់ បក្ស ប្រជាជន ប្រើ ត្រូវ កម្ពុជា មុន ១៧ មេសា ១៩៧៥



កង ហេតុ អារ

ក៏បណ្តាលទៅត្រូវបំផ្លាញយុទ្ធសាស្ត្រ ល្អបំផុតរបស់យើង ទាញទុក ទើបវាយប៉ុស្តិ៍ បាយបំបាត់
នៅថ្ងៃ 18 មករា 1968 បើកវត្តធ្វើសង្គ្រាមប្រយុទ្ធនឹង សង្គ្រាមបោះបោក។
ចុងឆ្នាំ 1968 ភូមិភាគឦសាន បោះបោកទុកដី ទំហំប៉ុន ១៧៧ គីឡូម៉ែត្រ។

VIII. - សកម្មភាពរដ្ឋប្រហារ របស់លទ្ធផល

ឆ្នាំ 1969 ថ្ងៃកញ្ញា លទ្ធផល បង្កើតជាភ័ក្តិភាពរដ្ឋប្រហារ ចោលបាក់ឈ្មោះថា
"រដ្ឋាភិបាល ស្រោចស្រង់ដំណឹង"។ ភាគអនុវត្ត យើងកា ដាច់ហានៗ ចូលគេទៅ៖
- ធ្លាក់មុខប្រមូលទិញ ស្រូវត្រប់ស្រែក តាមយុទ្ធវិធី ក្តាប់ស្បែក ធ្លៀមសង្គ្រាម។
- ធ្វើយានស្ស៊ុយសេ មួយចំនួន ខោយុទ្ធបរិក្ខណៈ - សម្តែងព្រះសង្ឃរាជ
ដួនណាត ដាក់ទូលស្ស៊ុយសេ ថែលតើមិនហានទុក - ក្រៅនេះ មានស្រីប្រើ
សេដ ស៊ីនថៃ ទើបបែន កាបូ។

- ខាងសភា តែចក កែវសាន ចេញ ហើយដាក់អ៊ុនតារី ធ្វើប្រយោជន៍សភាស្តីទី។
- ថ្ងៃ 8 មីនា 1970 តេឡេទ្រាម រៀនទាញទៅតកុប ឈ្លានពាន គ្រូទាញទៅ
វាយបែក ប្រមូលបានអាយុចំនួន ៤ ។

- ថ្ងៃ 13 មីនា 1970 តើធ្វើបាតុកម្មវាយស្មោះទូត សាធារណរដ្ឋប្រជាជនប្រយុទ្ធ
ទៀតណាម ទើបស្មោះតំណាងរដ្ឋាភិបាលបង្កើតបណ្តោះអាសន្ន ភាគខាងត្បូងទៀតណាម ។

- ថ្ងៃ 18 មីនា 1970 តេឡេទាញទាញប្រាប់អាយុចំនួន ៧ ទម្រង់ រដ្ឋសភាដាច់
ដាច់ - តេឡេអ៊ុន កំរើកចំប្រជុំសភាទាំងពីរ ដើម្បីចកសេចក្តីទុកចិត្តដល់សីហនុ - តេឡេទ្រាម
ទាញ ថយយល់កំណត់ មុនគេ ។ ចុងបញ្ចប់ អ៊ុនតារី តំណាងថា "តើក្តាប់អាយុចំនួន ៧ ហើយណា!"។
តែចក សីហនុ ដាច់ ប្រមូល ៥ ទម្រង់ ប្រយោជន៍ សង្គមសាស្ត្រ យើង តែចាកចោល
ហេង បាប្រមូល អ៊ុនតារី ប្រយោជន៍សភា ៥ ទម្រង់ ប្រយោជន៍សង្គមសាស្ត្រ យើង ។
សង្កេត៖ ក្នុងពេលប្រជុំនោះ មានភ្លើង សន្តិភាពថែរ ថែលមិនហានប្រហារសីហនុ
ខ្លាំងពេក តែត្រូវ អ្នកផ្សេងទៀតតែតំណាងទៀត។

IX. - កង្វះលទ្ធផល ទើប កង្វះសីហនុ ប៉ុលពត

ក. - កង្វះលទ្ធផល

- កង្វះតម្លៃលទ្ធផល តិចណាស់ ។ មន្ត្រីស្រុក ដាច់តែ វិភាស តែមកទេ ។
មន្ត្រីទេត មន្ត្រីតាមប្រយុទ្ធ តម្លៃលទ្ធផល មិនអស់ពីពោះទេ ឆ្កុយទៅទិញ តើមាន
ព្រោះ ថែម មុន មាត់ យកមកឱ្យលទ្ធផល បោះស្រាយ ។

- ក្រោយនោះចាប់ អ្នក ម៉ឺន បាត់ បាត់ ត្រូវបានលទ្ធផល បញ្ជាក់
ដាច់ហាន ។ កង្វះហាន កង្វះតម្លៃ ត្រូវបានដើម្បី បង្កើត មួយលំហូរ តែក៏ដាច់
អ្នកតែចោល ត្រូវឱ្យ លទ្ធផល ចាប់ហាន ។ សាលាបឋមសិក្សា ទៅភ្នំពេញ

21



បានក្លាយទៅជាបញ្ហាជាមួយខ្មែរ។

១. ចៅក្រមនៃមហាវិថី SEATO បានផ្តល់អាវុធយុទ្ធភ័ណ្ណដល់យកហ្មានសម្រាប់ បែន តាតដឹកជញ្ជូន ទូកចាត់ ១៥គ្រឿង ទៅថ្ងៃ 1 មេសា 1970 ។

២. គេប្រហារយ៉ាងឆាប់ តាតប្រកាសថា សង្គ្រាមនេះជាសង្គ្រាមបេតិកភូមិ ក្នុង វៀតមិញ " ថ្ងៃត្រូវតែថ្ងៃទៅ " ។ តាតឲ្យគេប្រមូលចាប់អាណត្តិរបស់ វៀតណាម បញ្ជូន ទៅស្រុក ។ យ៉ាងណាក៏ដោយ តាតប្រែចំណុះទូកចាត់ ជាប្រធាន ជាមួយសុខាណាម វៀតណាម ។ ថ្ងៃ 2 មេសា 1970 ផ្ទៃដីភាគធំ ចូលមកចំណុះស្រុក មកជួយមនុស្សប្រចាំថ្ងៃនេះ ដែលមានសារៈសំខាន់ ខាងយុទ្ធសាស្ត្រយោធា ។ ផ្ទៃដីភាគធំ ក៏បានឲ្យទាហាន តាត ចូលស្រុកផង តាមការស្នើសុំ ដូចជា វៀតណាម តែត្រូវបាន ប្រដាប់ទុក្ខដុំ ជា ទូកចាត់ ទោលទោស ពីព្រោះទាហានអស់នេះ បានមកធ្វើឲ្យប៉ះពាល់ ចល័តចូលម្យ៉ាង ប្រដាប់ទុក្ខដុំ ចំប្រពៃណី សុភ័យស្រី ។

៣. ដើម្បីកសាងប្រជាប្រិយភាព បែនតាត ប្រជាប្រិយភាព ដែលតាតមិនធ្លាប់ មានសោះ - ថ្ងៃ 3 មេសា 1970 លទ្ធផល បានផ្ទេរសេវាអាកាស យោធាមកដល់អស់។

៤. ទៅលើគោលការណ៍ លទ្ធផលទទួលបាន បានការផ្ទេរទូកចាត់ ៧០០ គ្រឿង ប្រគល់ សោកសៅ មានការដឹកជញ្ជូន ត្រឹមត្រូវ តាមការស្នើសុំ - ថ្ងៃ 4 មេសា ត្រឹមត្រូវនៃទូកចាត់ ។

សង្កេត: ប្រាសាទ ២ ជាប្រទេស 2 ក្នុងចំណោមប្រទេស 8 ដែលបង្កើត SEATO - ព្រលឹងយន្តហោះ B52 អាមេរិក ថ្ងៃ ៥ - B52 ដែលហោះមកម្យ៉ាង (ត្រាប់បែក ស្រែប្រដាប់ទុក្ខដុំ 200 ថ្ងៃ 200 យប់ គឺហោះចេញពី អូស្ត្រាលី ។

ខ. - កង្វះសីហនុ

កង្វះសីហនុ គឺកង្វះសីហនុ ។ កង្វះសីហនុ គ្មានទ្រព្យសម្បត្តិ អ្វីធំអ្វីទេ តែមាន កង្វះកាយ កង្វះចិត្ត ចំបង់ចិត្ត ដើម្បីសម្រេចនូវបំណង ។

ថ្ងៃប្រហារ ដែលតាតធ្លាប់តែឮ ខ្មែរត្រហមយោសធម៌ ត្រូវបាន តាតបានបើក ច្បាប់នឹងភ្នែក យ៉ាង ។ ទទួលលទ្ធផល ឲ្យគេដោយប្រព្រឹត្តិ យ៉ាងគ្រោតគ្រាត កង្វះ តាតតែត្រូវតែ ក៏មើលទៀតវិញ ហេតុ ប៉ុន្តែចិត្ត ក្លាយជាយំ ។ សម្រាប់យោសធម៌ មតិថ្ងៃ មានគំនិតរាស្ត្រ ត្រឹមត្រូវ សុះសារី ចំបង់ចិត្ត មើលហាយត្រូក ដ៏បិទបិទ ជាដើម ។ ថ្ងៃ ៦ មេសា ក៏ចាត់ បង្កើត ចូលមកតាត ថ្ងៃ ៧ មេសា ត្រូវបាន លទ្ធផលប្រក្រប ។ ទាហាន លទ្ធផល ប្រាសាទ ស្រែប្រដាប់ទុក្ខដុំ ស្លាប់អស់ ច្រើនណាស់ ដើម្បី រាងកើត តំលៃស្តាយ យ៉ាងច្រើន ។

គ. - កង្វះប៉ុលពត

កង្វះប៉ុលពត ដែលជាអ្នកវាយឆក់ ទាហានលទ្ធផល ចាប់តាំងតែពី ឆ្នាំ 1968 មក ក៏បានស៊ុកចេញពី ចុះពី មកវាយ យ៉ាង ភូមិស្រុក ដែលជា មូលដ្ឋានបង្កើត តំបន់ ចំបង់ចិត្ត ប្រាសាទ បានបោះ ទំនាស់ ប្រើអំណាច ត្រូវ



កាំប៉ យ៉ូកអ៊ាវ

តំបន់ ភូមិភាគ ចែលស្តុទ្រីនដាទីតាំង ខ័យចា រហូតថ្ងៃ 17 មេសា ។

ឃ.- កម្លាំងសីហនុ ប៉ុលពត

យុវជន សីហនុខ័យម ថៅវងបុរ សុះសាក្តួលកងទ័ព ។ នេះជាខ្ញុំសាស្ត្រាស សំរាប់ប៉ុលពត ។ ប៉ុលពតប្រមូលផ្តុំ កងទ័ព ជាអង្គការសេចក្តីច ចាប់តាំងតែពី ខែកក្កដា 1970 ។ តំបន់នោះ ចែលស្តុទ្រីនដាទីតាំងមួយ ថៅសៀងខ័យ ទីហ្វូន ភាគឆ្នាំ ថៃឆ្នាំប្រទេស ក៏បានបំពេញតំបន់ដាសម្បែងក្រែយ ចាប់តាំងតែពីខែកក្កដា ខែ មករា ។ សម្បែងក្រែយនេះ ដើម្បី ឆ្ពោះទៅប្រយុទ្ធនឹង មន្ត្រីកងយុទ្ធសាស្ត្រ មន្ត្រីប្រទេស មន្ត្រីកងទ័ព មន្ត្រីប្រឹក្សា ។ កងអស់នេះ ធ្វើតម្រូវ ការដឹកនាំ របស់ ប៉ុលពត ខ្លួនជា ។

ថៅក្រុងប្រទេស អតីតភាពរបស់សីហនុ ធ្លាក់ចុះ ច្រើនណាស់ ។ រដ្ឋសីហនុ ឆ្នាំ 1973 រុក្ខសម្ភារៈ "យើងជាអ្នកធ្វើ យើងជាអ្នកហូប ទុកឱ្យសីហនុ ចាត់អង្គុយ ធ្វើប្រធាន ឱ្យយើង ទៅចុះ" ។

X.- ដំណើរវង្សនៃ សង្គ្រាមប្រយុទ្ធនឹង

ឆ្នាំ 1973 លទ្ធផល តាមការចាត់សន្តិភាព ។ បង្គាប់មកអាមេរិក ក៏លើកឡើង អំពីការចាត់សន្តិភាព ជាមួយ ខ្មែរក្រហម ទៀតដែរ ។

ប៉ុលពត គិតតែ ពីវាយតម្រូវ ទៀត៖

- ថ្ងៃ 1 មករា 1975 ប៉ុលពត បៀតបៀន វាយសឹក ដាច់ប្រាសាទ ។
- ថ្ងៃ 25 មករា 1975 ប៉ុលពត បង្កើត ភាគី កាប់អ្នកស្រៀម ។
- ថ្ងៃ 1 មេសា 1975 លទ្ធផល ចេញទៅស្រី ថៅ មហាមោក ។
- ថ្ងៃ 12 មេសា 1975 ទុកអាមេរិក វិសត្រូវ បំផ្លាញ កងទ័ព ។
- ថ្ងៃ 17 មេសា 1975 ប៉ុលពត ចូល ជន់ ភ្នំពេញ ។

ប៉ុលពត ឈ្នះ លទ្ធផល ថោយសារ កត្តា ចំនុះ គឺ គឺ៖
 មឃ.- តំបន់ លទ្ធផល បង្កើត ប្រមូល ដំណើរ របស់ សីហនុ ។
 គឺ.- ប៉ុលពត ចូល ចំណុះ ជា អង្គ បញ្ជា ការ ចែល ចេះ ដឹកនាំ សង្គ្រាម ប្រយុទ្ធនឹង ។

ឈ្នះ លទ្ធផល មិន ទាន់ បាន មួយ បញ្ចប់ ប្រយុទ្ធនឹង ប៉ុលពត ធ្វើ ប្រយោគ សីហនុ ថៅ ថ្ងៃ 30 មីនា 1976 (493 ERN 00 003 140-141) ។ ពេលនោះ កម្លាំង សីហនុ ខ័យម ស្រប ប្រមូល ភោស ភ័ក ភ័ក បាន ក្លាយ ទៅ ជា កម្លាំង បដិវត្ត អស់ ទៅ ហើយ ។

ថ្ងៃ 21 មេសា 1976 ប៉ុលពត សំរេច ឱ្យ បែង ចែក ទូត ខ្មែរ មក ដល់ ប្រទេស ពេល

21



តើកម្លាំងនៃហេតុនីយមត្រូវបញ្ចប់ ជាប្លង់ប្រភេទ (D00694 ERN 00 019 144) ។

X. - តោលដីហាបេសបក្សចំពោះអនុធន

ឯកសារបក្ស មិនស្មើសេចក្តីថា "បដិសេធអនុធន" ទេ ។ លក្ខន្តិកៈបក្ស ឆ្នាំ 1976 ស្មើសេចក្តីថា "ប្រឆាំងបដិសេធអនុធន" (D00674 ERN 00 053 010) ។ បក្សកុម្មុយនីស្តកម្ពុជា ប្រើកម្លាំងបក្សផ្សេងទៀតទាំងអស់ គ្រប់បដិសេធអនុធននេះឯង ។

សង្កេត៖ ក្រោយកំណើតសាធារណរដ្ឋប្រជាមានិតកម្ពុជា 8 ឆ្នាំ ម៉ៅ ថ្កុល ទៅតែ បានណែនាំបក្សកុម្មុយនីស្ត ក្នុងឯកសារ "អំពីការដោះស្រាយត្រីមាត្រដ៏ទុច្ចាសន៍ក្នុងប្រជាជន" ឱ្យប្រកាន់ តោលដីហាបេស ជាដាច់ខាត ចំពោះបញ្ហានេះ ។

11

នៅក្នុងបក្សកុម្មុយនីស្តកម្ពុជា ជំនិតនយោបាយរបស់ពួកអនុធន ប្រឈមនឹង ទីភ្នាក់ងារកសិករ គ្រីស្ទីយ៉ាម យ៉ាងស្រួចស្រាវ ដួបដួលស្លាប់រស់ ចែងនីតិស្តានម៉ែថេល ។

ចាប់តាំងតែ ពីឆ្នាំ 1960 មក មានអនុធនជាច្រើន ដោយជឿថា ធ្វើបដិសេធអនុធន គឺដើម្បី ដោះស្រាយប្រជាជន សង្គ្រោះប្រជាជន ខ្សែបំបែកប្រជាជន បានចូលរួមចូលរួមចំណែក យោបាយ ទាំងចំហ ក៏ដូចជា ក្នុងសម្បទាន ។ ពួកនេះ ច្រើនខ្លះជំនិតនយោបាយ ស្របគ្នាសន្តិភាព ត្រូវការយុត្តិធម៌ ខ្ពស់ ចង់កសាង ដីឥតគ្រោះប្រជាជន ចែងក្នុងនោះ មានដីឥតគ្រោះប្រជាជន ខ្ពស់បំផុត ឱ្យបានកែចំរើន ។

ឆ្នាំ 1967 បក្សបានជំរុញសង្គ្រោះប្រជាជន ចែងក្នុងស្នងការបក្ស ទៅទីក្រុង ឱ្យទៅ ទៅតំបន់ដោះ ទៅទីក្រុងសន្តិភាព ទីក្រុងមេម៉ែ ណែនាំ កសិករមូលដ្ឋានឈប់ ។

ដោយឡែកទៀតទៅក្នុងមហាគម្ពីរនៃ អ៊ុបដ្យែន បានអនុវត្តតោលនយោបាយបដិសេធអនុធន ចាប់តាំងតែពីឆ្នាំ 1967 ទៅឯង ។ គាត់ថា៖ "ធ្វើស្រែ ស៊ីស្រូវ ម៉ែសស្ទើររោស្តី ក្រីក្រសោះ" ។ ម៉ែម៉ែ លេខកូម៉ូណាត ខ្សែបំបែក ។ គាត់និយាយថា៖ "កសិករយើង ប្រើប្រាស់ឥន្ធនស្តី ចុះ ល្អ តែកន្លែងណា ចែងតោលអាចម៍" ។ ឆ្នាំ 1968 ម៉ែម៉ែ ត្រូវបាន គេឆ្លើយតប ចៅលើកិច្ចសន្យា ខ្ពស់ តាមរូបភាពពេទ្យ/ច្រឡំថា ។

នៅឆ្នាំ 1968 ហោះដោ ប៉ុល ពត បានចេញឯកសារ "នីតិវិធីបដិសេធអនុធន" ចែងមាន ខ្លឹមសារ ជាអាទិ៍ថា៖ "ចៅកន្លែងណា ត្រូវបំបែកប្រជាជនកុម្មុយនីស្ត កសិករ ចៅកន្លែងហោះ ឱ្យ អស់ពីចិត្ត តែច្រើន" ។

សង្កេត៖ "នីតិវិធីបដិសេធអនុធន" ត្រូវបាន Francois PONCHAUD បកប្រែស្មើសេចក្តីក្នុង សៀវភៅ "កម្ពុជាឆ្នាំសូឡា" ដោយប្រើច្រឡំពាក្យ "ពលកម្ម" ទៅជា "ពលកម្ម" ទៅវិញ ។

ចន្លោះពីឆ្នាំ 1968 រហូត 1971 អ៊ុបដ្យែន បានចេញកម្រិតបាល 4 រូប គឺ កែង ប៉ែន កែ សឹមហួត ជាហួត ថ្មី អ៊ុបដ្យែន ឱ្យចេញពីទំរង់ 24 ម៉ែថេ ខ្ពស់បំផុតប្រមូល កម្រិតបាលផ្សេងទៀត ទុកចោលមួយកន្លែង ។



ឆ្នាំ 1971 បក្សបានសំរេច បង្កើតក្រុមការងារស្រាវជ្រាវស្រុក ដើម្បីប្រមូលមតិយោបល់
ចែករំលែក ផ្នែក ទុក ខោល យកទៅបំរើការងារមតិ។ ដំបូងបង្អស់ ក្រុមការងារ

ឆ្នាំ 1973 "ទប់ស្កាត់" សារសោតាះ "មតិវណ្ណៈ ណា ក្រុមការងារវណ្ណៈ ហោះ" ។ ពេល
ហោះ ក្រុមការងារវណ្ណៈ បានបញ្ជូន ហោះ ក្រុមការងារមួយចំនួន ។ ខាងក្រុមការងារស្រុក បក្សបាន
សំរេច បញ្ជូន ក្រុមការងារមតិ ឱ្យទៅស្រាវជ្រាវ ទៅខាងដើមទន្លេស្រប។

ក្រោយ 17 មេសា 1975 កុយធួន ថែមទៀត ចែកកុយធួន បានយកចិត្តទុក
ចាត់ គណៈប្រឹក្សាស្រុក ត្រូវបានបក្សប្រមូលចូលគ្នា យកមកបំរើការងារស្រុក។

ថ្ងៃ 1 មករា 1977 បក្សបានបង្កើត សំរឹតសំរាប់ ខ្សែអនុធានាបស់ កុយធួន ដំ
កម្រិតសំរឹតសំរាប់ របស់កើត។

កាលបរិច្ឆេទ មិនច្បាស់ ហើយ ថែមទៀត បញ្ជូនបញ្ជីឈ្មោះ មួយបង្រៀម បានកំរើច
មកដល់គោលដៅ វិវត្ត មិនបានចលនា។ ហើយ ទទួលបានត្រឹមតែសហការណ៍តែមួយ។
បញ្ជីឈ្មោះ ផ្សេងទៀត ដូចជា ថែមទៀត ហើយ មិនមែន ជាមតិ ត្រូវបានបញ្ជូនមក ស.ខ។
អនុធានា វិភាគ កើតមក ជាមួយ ថែមទៀត មិនមែន ជាមតិ ត្រូវបានបញ្ជូនមក ស.ខ។ ថែម។

គិតមកត្រឹមថ្ងៃ មករា 1979 ទៅសំរឹតអនុធានាបញ្ជីឈ្មោះ 4 ប្រាំ ប៉ុល ពត
អៀងសារី សុខសេច ខ្សែសំរឹត ក្នុងមជ្ឈមណ្ឌល ។ គ្មានបញ្ជីឈ្មោះណាមួយ បានចូលមជ្ឈម
បក្ស ទៀតទេ។

សង្កេត៖

- ម.យ. - បច្ចុប្បន្ន 17 មេសា ម.យ. ពាក្យស្នើសុំ យុទ្ធសាស្ត្រ "មហាចលនា មហាដ្ឋាន
មហាសេនា មហាស្នាម" ។ គឺសេនា ខ្សែសំរឹត មួយចំនួន ម.យ. បក្សបាន បំរើ។
- ថា. - រោង ឆ្នាំ 1977 ប៉ុល ពត បានលើកទស្សនៈ សភាពការណ៍ បំរើ ត្រូវបាន ដាក់
ថា៖ " កន្លងមក គ្មានដំណើរការ ត្រឹមត្រូវ ក្នុងការ ថែទាំ ក្រុមហ៊ុន អំណាច " ទេ។

ក្រោយ 7 មករា 1979

• ឆ្នាំ 1983 ប៉ុល ពត ប្រកាសសោយ បក្ស ក្រុមការងារ សំរឹត ដំបូង ដំបូង ប្រកាស ចូលដល់ ត្រូវ
យោងប្រកាស ក្រុមការងារ ថែទាំ ម.យ. សុខ សេច ។ ប៉ុន្តែ អំណាច ពិត ព្រម ទៅ តែ ស្ថិត ទៅ
ក្នុង កណ្តាប់ ថែ ប៉ុល ពត ចូល ដំបូង ម.យ. ចំរើន ។

• ឆ្នាំ 1983 វត្តស្រី បក្ស បាន ព្យាបាល ថា៖ " សង្គម ថែម ថែម ក្រុមការងារ ថែម មិន មែន
ជា វត្ត បំណង ទេ - គឺ ជា មធ្យោបាយ គណៈប្រឹក្សា ។

សង្កេត៖ ព្យាបាល ថែម ក្រុមការងារ ថែម ប្រវត្តិ សាស្ត្រ ក្នុង ស្រុក ។

ឆ្នាំ 1989-90 ប៉ុល ពត បាន ផ្ទេរ វិភាគ ប៉ែក វត្ត គណៈប្រឹក្សា ក្រុមការងារ សេដ្ឋកិច្ច ។
ទៅ ពេល ហោះ មិន លេច ចេញ ត្រឹមត្រូវ ប្រែក្លាយ ជា ថែម ដូចជា៖
- កសិករ គឺ ក្រុមការងារ - ថែម យោង កសិករ គឺ ថែម យោង ក្រុមការងារ ។



- ក្រមីនមែនជាសត្វណាសម្បត្តិ ប៉ុន្តែឲ្យមនុស្ស តែក៏បដិស្ឋាន ។

- ស្រាប់កណ្តាល អាចារ្យតោលដំហា បំភាន កិច្ចការសេដ្ឋកិច្ច កិច្ចការ
នយោបាយ ។

តាមទ្រឹស្តី ចែងបង្រៀននេះ សភាពការណ៍ គួរណាស់តែវិវត្តទៅទៀតស្រាប់ ។

ជាក់ស្តែង គឺផ្តល់ឲ្យសេចក្តីសង្ឃឹមស្រឡះ៖

- ឆ្នាំ 1994 ប៉ុលពត ឆក សុខ សេន ចេញពីចលនា ។

- ឆ្នាំ 1997 ប៉ុលពត កំទេចសុខសេន ចំបង់ក្រុមគ្រួសារ ។

- ឆ្នាំ 1997 អ៊ុំបង្កើន ធ្មេចប្រហារ ប៉ុលពត ដោយប្រើពាក្យស្តែក ថ្ងៃម្សិកា
ពារបុព្វលេខ សុខសេន ។

- ឆ្នាំ 1998 ប៉ុលពត ស្លាប់ ។

បរាជ័យ របស់ប៉ុលពត ក្នុងកណ្តាប់ដៃ អ៊ុំបង្កើន គឺមកពីប៉ុលពត ។
គ្រប់តែឈោល ជាយុទ្ធវិធី ចែចលចាបដំរី គាត់ក្តាប់យកតែកម្លាំង
ចែនគាត់ ហៅថា កម្លាំងសាច់ខ្នុរ - ដំរី ខ្លាំងកំទេចចោល កម្លាំងចែនមិនសាច់ខ្នុរ ។
ចុះបញ្ចប់ ទេសស័ក ប៉ុលពត ម្នាក់ឯង កណ្តាលបែបកសីក ក្រីក្រវងម ។

XII.- វៀតណាមកម្ពុជា សម័យទៀយន់ ប៉ុលពត

ក.- បច្ចុប្បន្ន ធ្មេចប្រហារ របស់លន់ណុល

ក្រោយ 18 មិថា 1970 លន់ណុល ចាប់អាណានិគម វៀតណាម បញ្ជូនទៅស្រុក ។
កម្រិតវៀតណាម ចែនស្រុកអាស្រ័យ ទៅកម្ពុជា បានវាយលើថ្មីអំណាច លន់ណុល តាម
ស្រុក ហើយកសាងថ្មីអំណាចឆ្នាំ ។

ថ្មីអំណាចឆ្នាំនេះ ជា របស់បក្សពលករ វៀតណាម តែមន្ត្រីបកាតជាខ្មែរ៖

- គណៈកម្មាធិការបក្សតំបន់ បក្សស្រុក សុទ្ធតែជា កម្មាធិការវៀតណាម
ចែនប្រឈ្មោះ ជាខ្មែរ ។

- គណៈកម្មាធិការណាស៊ីរូ តំបន់ ស្រុក ឃុំ ភូមិ សុទ្ធតែជាខ្មែរ ។

- កម្រិតខ្មែរ ចែនវៀតណាម កសាងបាន ជា របស់បក្សវៀតណាម គ្រប់គ្រង
ដោយគណៈកម្មាធិការ អនុសេនាធិ វៀតណាម ។

- យុទ្ធសាស្ត្រ ដំណើរ ចែនបែបអូសយកបាន ជា របស់បក្សវៀតណាម ។

- សុយភាវ ពន្លឺថា ជាកម្មសិទ្ធិ របស់បក្ស វៀតណាម ។

ថ្មីអំណាច ឆ្នាំនេះ ជាថ្មីអំណាច បណ្តោះអាសន្ន ពោលណា ចែនអង្គការ
ខ្មែរ ទេសស័ក ត្រូវប្រតិស័កអង្គការ ខ្មែរ៖

មួយ.- ត្រូវប្រតិស័ក កម្រិតខ្មែរ កំរុងអស់ ចែនវៀតណាម កសាងបាន ប្រមាថ



អរុណយុទ្ធភណ្ណ ដែលអង្គការនេះ កំពុងកាន់កាប់ប្រើប្រាស់។

៧.- គ្រូប្រតិបត្តិ តាមការណែនាំ គ្រប់ដំណាក់កាល របស់បុគ្គលិកនៃ ចលនាវៀតណាម ប្រើប្រាស់ យោធាក្នុងអង្គការសក្តិសង្គម របស់ខ្មែរ ចាត់តាំងបក្ស ថវិកា ប្រតិបត្តិ។

ការប្រតិបត្តិការណ៍ដាក់ស្តីប មានលក្ខណៈ រួចរាល់ក្រោម៖

- ទៅលើទឹកដីណាដែលគ្រូ វៀតណាមប្រតិបត្តិ ក្នុងខែកក្កដា ឆ្នាំ 1970។
- ទៅលើទឹកដីខ្លះៗ សំបូរ សុយភាពព្រៃឈើ វៀតណាមប្រតិបត្តិការណ៍-

មានប្រើប្រាស់កាំភ្លើង គ្រែច ។ ខាងស្តាំ កោះធំ ស្មើភ្នំ ក្បែរស្រុក ព្រៃវែង ព្រៃវែង ប្រទេសកម្ពុជា។

6

៨.- ភូមិទំនេរតំបន់ វិថី៖ កម្ពុជា

ចាប់តាំងតែ ពីខែកក្កដា 1970 មក បក្សកុម្មុយនិស្តកម្ពុជា ជាម្ចាស់តំបន់ វិថី៖ ព្រមទាំងបានប្រើប្រាស់ តំបន់វិថី៖ នេះ ឲ្យទៅជាសមាគមភូមិស្រោយ ដែលបំបែក ចេញប្រយុទ្ធ ទៅកម្ពុជា ដើម្បីទៅកាត់ខាងក្នុង វៀតណាម តាមគោលការណ៍អង្គការដឹកនាំ របស់អង្គការ៖

- កម្ពុជា ផ្តល់ដី សាងសង់ មានសុវត្ថិភាព ដល់វៀតណាម ដើម្បីឲ្យវៀតណាម ទំនេរស្រោយ ដើម្បីកសិកម្មស្រោយ។

- វៀតណាម មានភារកិច្ច ផ្តល់សេវាសាងសង់ បច្ចេកទេស ការស្រោច ផ្តល់ ការណ៍ ដល់ វាយតម្លៃ ដល់អង្គការដើម្បីប្រយុទ្ធ របស់ខ្មែរ ដើម្បីមានភារកិច្ច ដឹកនាំ អរុណយុទ្ធភណ្ណ ដែលជាដំបូង ចំពោះកម្ពុជា មកផ្តល់ ឲ្យកម្ពុជា។

- វៀតណាម ត្រូវសន្តិសុខ វាយប្រយុទ្ធ ទៅលើទឹកដីកម្ពុជា។

៩.- ចាតា ថវិកា ជាមួយអាមេរិក

ឆ្នាំ 1973 ឡេយវ៉ា ប្តឹង ព្រឹទ្ធសភា ។

យោងលើប្រយុទ្ធ លេខបក្ស ក្នុងប្រទេស៖ ប៉ះទង្គិចគ្នា៖

• វត្តស័ក្តិ ឆ្នាំ 1973 ឧទ្ទេសចាមថា វៀតណាម ជាប់សន្យា ថវិកា អាមេរិក មកកៀបកម្ពុជា ឲ្យចាតា ជាថវិកា ថវិកា 200 លាន ដុល្លារ - អរុណយុទ្ធភណ្ណ គ្រប់គ្រង កំព្រោះ តែឧបាយកល កៀបចេះ ៦៦។

• កងទ័ពវៀតណាម មួយកង ចូល ទៅវាយពោធិ៍សាត់ យោធា បណ្តុំ ទុក សត្វ យុទ្ធជន ទៅលើទឹកដីប្រយុទ្ធ កំព្រោះតែប្រាថ្នា បំភ្លឺភ្នែកសាកលលោក ថាសមា- គ្រឹម កម្ពុជា ក៏វៀតណាម ជាអ្នកប្រយុទ្ធ។

យោងលើប្រយុទ្ធ ឡេយវ៉ា ស្តីប្តឹង ព្រឹទ្ធសភា សុំឲ្យអាណត្តិ របស់វៀតណាម វិនិច្ឆ័យ ទៅស្រុក ទៅចូល ប្រទេស ។ ប្តឹង ព្រឹទ្ធសភា ឲ្យចេញ ឲ្យអស់ ជាប់។

ចាប់តាំងតែ ពីពេលនោះមក លើសចេញ ពីគ្រោះអាសន្ន វៀតណាម ទៅលើទឹក



លីវ ហ្គេកអ៊ាវ

ដំកម្ពុជា ទៀតហើយ។

ចូរបញ្ចប់ ច្បាប់កម្ពុជា ក្នុងឆ្នាំ ១៩៧៥ ដំបូងគេ ថា ខ្សែយន្តប្រែបញ្ចប់ស្រុកម្យ៉ាង
គាប់ ដើម្បីយកប្រៀបគ្នា ក្រៅពីមក។ កម្ពុជា ទៀតណាម ឡាន ត្រូវបានបោះ
ក្នុងខែមេសា ១៩៧៥ ក្នុងអំឡុង គ្រាន់តែកម្ពុជា បោះ ទៀតណាម និង
ឡាន ១៩៧៥ ។

មហាជននេះ ខែមេសា ឆ្នាំ ១៩៧៥ តែងតែមានអត្ថប្រយោជន៍ច្បាស់លាស់ គឺធ្វើឱ្យ
យុទ្ធសាស្ត្រ យោធា អាស៊ីអាគ្នេយ៍ របស់អាមេរិកប្រែប្រួល ។ SEATO ថែមបង្កើតឡើង ទៅឆ្នាំ
១៩៥៤ ហើយ EISENHOWER ត្រូវបាន CARTER រំលាយ ទៅឆ្នាំ ១៩៧៧ ។
នេះជាយុទ្ធសាស្ត្រយន្តការណ៍ ពីអាមេរិក បោះ CARTER ។

ឃ. - អំពីខ្មែរ ថែមទៀតទៅទៀតណាម

មិត្តអស់នេះ គេចង់ស្រុកតែមួយ ត្រូវសាសនាខ្មែរ យកសញ្ជាតិទៀត សេ
ចៅក្នុងកម្រិតទៀតណាម រៀនមុខវិជ្ជាសិក្សា តែ ក្នុងខ្មែរ ដាក់កម្រិតទៀតណាម ។ លុះ
ដល់ឆ្នាំ ១៩៧១ ពេលចូលមកដល់ស្រុកខ្មែរវិញ ត្រូវសាសនាខ្មែរ យកសញ្ជាតិខ្មែរវិញ សា
បក្សពលករ ទៀតណាម ចូលមក ក្នុងយុទ្ធសាស្ត្រ ។

សង្កេត ៖ ចូលមកក្នុងយុទ្ធសាស្ត្រ គឺត្រូវគោរពសន្តិសុខ ថែរក្សាសម្បទា
ចាត់តាំង របស់បក្ស ។

កម្មវិធីខ្មែរ ថែមមកទៀតណាម ឬហៅថា "ពួកហាណូយ" បានបែកចេញ
ពីខែមេសា ១៧ ឆ្នាំ ហើយ ម្ល៉េះហើយ ហោរាស្រុក ដំរីស្រុក ប្លែកស្រុក ដំរីស្រុក
ស្រុក ។ កម្មវិធីខ្មែរក្នុងស្រុក មានប្រៀបដាច់ ពីព្រោះបក្សកម្ពុជា ចាត់ទុកតែជា
កម្មវិធី ។

ពួកមកពីស្រុក មានសមត្ថភាពយោធា ទប់ទល់ ទប់ទល់ ទប់ទល់ ទប់ទល់ ទប់ទល់
បញ្ចប់ ។ គឺតែមក ឆ្នាំ ១៩៧៤ ថែមឆ្នាំ រៀបចំការងារសំរុកផ្លាស់ប្តូរ គ្រាន់តែហាណូយ
ដាប់ចលនាយោធា ។ ក្រោយ ១៧ មេសា ១៩៧៥ មានតែមួយចំនួនតិច ថែមទៅសេដ្ឋកិច្ច
ចៅចាប់ចលនា ខាងបញ្ចាំ ឧត្តរ ថែមណាម ។ ក្រោយ ៦ មករា ១៩៧៩ មានតែម្នាក់
តិច ថែមទៅដាប់ចលនា ។

ពួកមិត្តអស់នេះ ដាក់ម៉ែនយោធា របស់សហព័ន្ធតែង ខាងស្រុក មហោ
តមរិដ្ឋា តែត្រូវ រៀបចាត់តាំងសម្បត្តិ របស់បក្សពលករ ទៀតណាម ទេ ។

ង. - ទំនាក់ទំនង រវាងបក្ស ពលករ ទៀតណាម និងបក្សកម្ពុជា

ទំនាក់ទំនង រវាងបក្ស ពលករ ទៀតណាម និងបក្សកម្ពុជា គឺជាទំនាក់
ទំនាក់ រវាងបក្ស ពលករ ទៀតណាម និងបក្សកម្ពុជា គឺជាទំនាក់



ក្នុងចលនាកុម្មុយន៍សអន្តរជាតិ គឺទំហំរវាងប្រមូលផ្តុំ ថវិកាផ្ទៃក្នុង។

សហព័ន្ធតំណាច ដែលវៀតណាមដើម្បីសំរេចកាត់ទេ។ ឯករាជ្យ ម្ចាស់ការបែបប៉ុល ពត ដោយឈរលើផ្តាច់ការបង្កើត ថ្មីម្យ៉ាងៗស្រាយទំហំក្នុងប្រជា- ជន តំបន់សង្គ្រាម ដើម្បីដោះស្រាយទំហំ ជាមួយវៀតណាម ចំអន្តរាយចលនា គឺ ប្រជាជន។ មហាជនពាក់ ទៅហើយ ប៉ុលពត ខ្លួនជា អ្នកបៀត បាត្រាយក កង្វែរ ទៅកាត់។

• ទំហំពិតប្រាកដ

នៅចន្លោះឆ្នាំ 1970 ដល់ឆ្នាំ 1975 ប៉ុលពតព្យាយាមប្រើប្រាស់បក្ស ថា ឡើយ តាំងពី ដំបូង ជាម្ចាស់ តំណាង តាមទ្រឹស្តី "បក្សតែមួយ កងទ័ពតែមួយ..."។ ប៉ុន្តែ នៅថ្ងៃ 14 ឧសភា 1976 ប៉ុលពតព្យាយាម វៀតណាម អប់រំ តំណាង ជាប់ហត្ថ (700 ERN 00000 822) ដើម្បីស្នើសុំ លក្ខណៈ (ERN 00000 823) យកប្រៀប ក្នុងការ ចាត់ ប្រើជនទឹក។

ដូច្នោះ ទំហំពិតប្រាកដ គឺទំហំប្រើជនទឹក។ ទំហំនេះ វាមានតាំងតែ តាំងពី សម័យ ដើម ឡើយ មក ម៉្លោះ។

• គ្រោះអាសន្នសហព័ន្ធតំណាច

គឺជា គ្រោះអាសន្ន ឧបសគ្គ ចែកប៉ុលពតប្រឆាំងទៀត ដើម្បីស្នើសុំ អង្គការ បក្ស កុម្មុយន៍សកម្មជា។ បង្កជនសាមញ្ញ រស់រាន ហើយសាតែឈ្មោះ ថ្មីថ្មី រៀន រៀន កំណើតបក្ស។ ថ្ងៃទី ៣ កំណើត កើត ថ្ងៃ 23 មិថុនា 1951 មក 10 តុលា 1951 មក 30 កញ្ញា 1951 មក 30 កញ្ញា 1960។ ឈ្មោះប្រើ បក្សប្រជាជនបដិវត្តកម្ពុជា មកជាបក្ស ពលករ ថ្មី។ មកជាបក្ស ពលករ កម្ពុជា មកជាបក្ស កុម្មុយន៍សកម្មជា។ មហាសន្និបាត តំណាង ទូទាំងប្រទេស 20 ថ្ងៃ ដើម្បី យល់ច្រើន ភ្នំពេញ ជា ការបកស្រាយបំភ្លឺ។ ការកើត គឺមានសន្និបាតមួយក្នុង ទៅទូលស្វយង្រៃ ថ្ងៃ 10 តុលា 1960 ចែកចំឲ្យ ស្តី ហើយ ដើរចេញពីបក្ស។ ឆ្នាំ 1953 ប៉ុលពតចូលមកនៅក្នុងបក្សប្រជាជនបដិវត្តកម្ពុជា ប្រៀបជាដៃ មួយគ្រាប់ ចុះ ទៅចាប់ប្រសើរ ម៉ែកឃើ។

• អាកប្បកិរិយា រយោបាយរបស់ ប៉ុលពត ចំពោះ ឡើយ

សភាពកោរក្រស រវាងវៀតណាម កម្ពុជា បានចប់សព្វគ្រប់ ម្សិល មិញ ហើយ។ លក្ខណសម្បត្តិ រយោបាយ ចែកវិវត្ត មក ថ្ងៃ 1973 អន្តរកាល ចលនា គឺទំហំ ស្នើសុំ រវាងបក្ស កងទ័ព។ ប៉ុន្តែ នៅថ្ងៃ 30 មិថុនា 1976 ប៉ុលពត បែរជាសំរេចចិត្ត ចេញ មិនចេញទេ ទស្សនកិច្ច វៀតណាម ដោយយកលេស ការពារ សុខភាព ផ្ទាល់ (693 ERN

• លក្ខណៈវិនិច្ឆ័យ មតាត្រីមត្រូវដឹងដឹង៖ - "មតាត្រីមត្រូវឃ្លៈ"

• យើងរៀន "សីលធម៌បដិវត្ត" ក៏ដូចអស់គ្នា ទៀតថវិកា ។

សង្កេត៖ ក្រោយកំរេចមតិម៉ែងក៏សីលធម៌បដិវត្ត ។ ក្រោយកំរេចសោតមកសីលធម៌បដិវត្ត ។ សីលធម៌បដិវត្ត គឺ "បំរើប្រជាជនកម្ពុជាភិក្ខុសិក្ខាមន្ត្រីអស់ពីចំនួន៧៤២ ថវិកាថវិកា របស់គេ ជាច្រើនចំពោះប្រជាជន" ។

ថ្ងៃ 30 កញ្ញា 1978 ប៉ុលពត ខ្លួនជា អ៊ុំដង្ហែង ប្រាជ្ញ បុណ្យ កំណើតបណ្ឌិត បឋម 18 ។ នេះជាស៊ីក៏មួយ ហើយក៏ជាស៊ីក៏ចុងក្រោយបំផុតផងដែរ ថវិកាថវិកា ថវិកាថវិកា ក៏ដូចប្រទេស៖ អង្គការសុខភាពពិភពលោក (E36 EAN 00 294 001) ។

ថ្ងៃ 1 មករា 1979 វេលាពេល 11 ថ្ងៃត្រង់ 18 គ្រោះថ្នាក់ណាម ចូលតាមមហាវិថី មុនៗ មកដល់មុខផ្ទះខ្ញុំ ។

• ស្តេចយល់លោកស្រី៖ មួយចំនួន ក៏ដូចថវិកាសង្គ្រាម

ប៉ុលពត ខ្លួនជា អ៊ុំដង្ហែង យកសង្គ្រាមជាត្រីមុខ ក្នុងការបោះស្រាយវិវាទ ។ ផ្ទុយទៅក្នុងនេះ គឺថវិកាថវិកា បាត់បង់ គ្រោះបាត់បង់ គ្រោះថ្នាក់ណាម មិនមែនថវិកាថវិកា "ត្រូវស្រឡាញ់ ប្រាប់ស្រីរបស់អ្នក" (មតិយល់ ដំណាក់ 5 344) ។ បើមិនបាន

ពុទ្ធភាសិត អនុវត្តគ្រោះបាត់បង់នេះ យ៉ាងស្មើស្មាញ ម៉ែនសម ឈាមចិន ឈាមឥណ្ឌា ឈាមស្រី ហ្នឹង មិនមែនជាអស់ប៉ុន្មានម៉ែន ហើយគិតជំនុំ ទៅតែបន្ត ។

ស្នេហាជានី មិនប្រើសង្គ្រាម បោះស្រាយវិវាទ ។ ចាស់ៗ ដំបូងមុន ធ្វើឱ្យកម្ពុជា ថវិកាថវិកា ផ្ទុះសង្គ្រាម ។ យើងដំបូងនេះ ថវិកាថវិកា ត្រូវ ជាអ្នកបោះស្រាយ ។ ក៏ដូចយើងបោះស្រាយ ទៅបោះស្រាយ

បាន ។ ក្នុងនោះ បោះស្រាយបានល្អ ជាដើម ។

ម្យ៉ាងទៀត ចំពោះមុខនេះ យើងក៏ដូចអស់គ្នា មិនបានកាត់ក្នុងមួយ គឺ ម្រេចណែនាំ សីលធម៌បដិវត្ត តាមគោលគំនិតច្បាប់ ចែករំលែក អរតិក ចុះថ្ងៃ 27 តុលា

2004 ឱ្យបានត្រឹមត្រូវ បោះស្រាយវិវាទ វិស្វកម្ម ។ មួយ - បង្កើត ហានិភ័យ ចង់ប្រជាជនកម្ពុជា ។

នេះ - ទម្រង់ការទទួលខុសត្រូវ ទៅលើស្រៀតណាម ថវិកាថវិកា បាត់បង់ ។ ធ្វើឱ្យប្រទេស៖ ប្រៀបបាន ថវិកាថវិកា ស្ថិតនៅក្នុងសង្គ្រាម យកទៅបំបែកបាត់ ក្នុង អសោច ថវិកាថវិកា ។

21



ដំណាក់កាល

ស្វែងយល់មតិស្តីពីការប្រើប្រាស់ប្រាក់កម្ពុជា

- ក្រោយៗមេសា សង្គមកម្ពុជាមានលក្ខណៈដូចតទៅ៖
- បង្ហាញជាយល់ឃើញកម្ម កំរងអស់ ភ្នំនៅក្នុងកណ្តាប់ដៃរបស់បក្ស
- ជំរាបនោះ "ម្នាក់ៗ ធ្វើការតាមសមត្ថភាព ទទួលបានតាមការចាំបាច់"
- កំរងអស់គ្នា វាយសំរុក កំរងពោះត្រចៀក

I. - ជំរឿន វិសាលភាពសំរាប់ប្រជាជន

ជំរឿនប្រជាជន ជាធរណីមាត្រ៖

ប្រជាជនកម្ពុជាកំរងអស់ ចែករំលែកនៅក្នុងពេញ វិសាលភាពដ៏ធំ ត្រូវបាន
 បញ្ជាក់ឲ្យបានច្បាស់៖ ឲ្យទៅនៅជនបទ ក្នុងចលនាជំរឿននេះ មានចលនាភីទេស
 ប្រជាជន ចែករំលែកនៅកំរងអស់ ត្រូវបានចាត់តាំងឲ្យទៅនៅក្នុងសហ-
 ភាព ។ សហភាពកំរងអស់ត្រូវបានពង្រីក ឲ្យមានវិសាលភាព ទូទាំងប្រទេស ហើយ
 សេចក្តីសំរេចចិត្ត ថ្ងៃ 20 ឧសភា 1975 ។

នៅក្នុងសហភាព ប្រជាជនបានគ្រប់គ្រងប្រជាជនថ្មី (កហណ 166 ERN 00
 078 022) កំរងអស់គ្នា ភ្នំនៅក្រោម ការចាត់ចែង គ្រប់គ្រងរបស់សាធារណៈ
 សហភាព ។ មនុស្សចំនួន 85% នៃប្រជាជនកម្ពុជា ភ្នំនៅក្នុងសហភាព ។

កម្មករ ត្រូវបានផ្តល់ឱកាស គ្រប់គ្រងរោងចក្ររំលោភ អស់មុនថ្ងៃ 31 ឧសភា
 1975 មករាល់នៅប្រមូលផ្តុំ វិសាលភាព បង្កបង្កើនផល តាមរោងចក្ររំលោភ
 ក្រោម ការគ្រប់គ្រងចាត់ចែង របស់សាធារណៈសហភាព ។

គ្មានប្រជាជនណាម្នាក់ រស់នៅស្ទើរអស់អង្គភាពទេ ។
 ប្រជាជន ជាប្រជាជន កម្ពុជា កសិករ វិសាលភាព ផ្សេងទៀតកំរង



H.S. (02/447 TSL ERN 00 089 845 ហត្ថលេខា ១៨៧៩៩៩៩) ។

II.- កិច្ចសន្យា ពង្រីកកម្មជាប្រជាធិបតេយ្យ

ដើម្បីសំរេច គោលនយោបាយស្តីពីបច្ចុប្បន្ន (លក្ខន្តិកៈបក្ស ERN 00 053 010 កថាខណ្ឌ ៩៣) បក្សបានប្រើវិធានការដូចខាងក្រោម ៖

មួយ.- ជំរឿន

- ឆ្នាំ 1974 ជំរឿនប្រជាជនឧត្តម យកទៅទុកបំពេញសេវា។
- រយៈពេល 17 ខែ 1975 ជំរឿនទូទៅ។
- រយៈពេល 30 ថ្ងៃ 1975 ជំរឿន ដំបូង យកទៅឧត្តម វេយាយ ៗ ។

ពីរ.- កំរិត

កំរិត គឺជា ការអនុវត្ត ផ្តាច់ការបង់ប្រាក់ តាមគោលការណ៍ ប្រជាធិបតេយ្យ សង្គមវេយម (693 ERN 00 003 136 កថាខណ្ឌ ៩៣) ។

អ្នកដែលមានសិទ្ធិ សំរេចកំរិត គឺ អចិន្ត្រៃយ៍បក្ស អចិន្ត្រៃយ៍ភាគ ភិណៈមន្ត្រី មជ្ឈម វេយាយ វេយាយ ។

ក្រោយ ២០ ថ្ងៃ 1976 មានលេខភាគ ៩៣ ត្រូវបានចាប់ខ្លួន មកដាក់ អត្តបោស ៧ សំរេចកំរិត តាមប្រក្រតីយម ។

ឯកសារ 093/III ៩៣/86 ទំព័រ E52/4.62 បញ្ជាក់ថា មានតែ ប៉ុល ពត ខ្លួន ជា អ្នក ជ្រើស រើ ទើប មាន សិទ្ធិ ពិត ប្រាកដ ក្នុង ការ សំរេច កំរិត ។

III.- កសាងកសិកម្ម ជំរាវកម្មជាប្រជាធិបតេយ្យ

ខេត្តកសិកម្ម បក្សកម្មយុវសកម្ម គឺត្រូវស្រាវជ្រាវ ។ ក្រៅពីស្រាវ មាន ធនធាន កសិកម្ម ដូចជា ស្រែ ដី ដី បក្ស ប្រើ ចោល ។

ខេត្តស្រាវ យើង គោរព ចំពោះ គោលការណ៍ គឺ ប៉ុន្មាន មួយ ហិកតា ។ ដើម្បី សំរេច ប៉ុន្មាន ត្រូវ ដោះស្រាយ ទឹក ដី វេយាយ ។ តែ ក្នុង ការ អនុវត្ត បក្ស ប្រើ ជា វាយ សំរេច ប្រព័ន្ធ គឺ ថែ គាំ គ្រប់ គ្រាន់ ដើម្បី ស្រាវ ចាំ ឲ្យ ខ្លឹម កម្រិត ខេត្ត វេយាយ ថែ គាំ ដី ប៉ុន្មាន គោ ៣ គោ ម៉ែ ហើយ មជ្ឈម ត្រូវ គឺ អនុវត្ត ប្រជា សក្តា ហ៍ (693 ERN 00 003 136 កថាខណ្ឌ ៩៣ ២) ។

អភិវឌ្ឍ កសិកម្ម ត្រូវ ណែនាំ មួយ ហិកតា ប៉ុន្មាន មួយ ហិកតា គឺ ត្រូវ គ្រប់ គ្រាន់ ដើម្បី ឲ្យ មាន កសិកម្ម វេយាយ បាន ពេញ កម្រិត បង្កើន ទិន្នផល ឲ្យ បាន ខ្ពស់ ចំណាយ ទុន ថែ គាំ តាម គោលការណ៍ យោង គ្រប់ គ្រាន់ ។ ប៉ុន្មាន ថែ គាំ គ្រប់ គ្រាន់ ឆ្នាំ ៧០ ត្រូវ មួយ ហិកតា មាន ទំហំ លើស ពី 400 ហិកតា ។ ស្រាវ គោល មួយ ហិកតា មួយ ឆ្នាំ ។

21



ការិយាល័យ

សង្កេត៖ ក្នុងការពង្រឹងស្រែ កសិកម្មប្រព័ន្ធក្នុងប្រទេស ក្រៅប្រទេស គេតាមបច្ចេកវិទ្យា
គេប្រើមូលធន កម្លាំងម៉ាស៊ីន និងពេលវេលាមួយសមស្រប។

បុគ្គលិកមួយនៃសកម្មភាព យកកម្រិត "កម្រិតនៃការងារ" បានកែទម្រង់ជាតំលៃ
មូល មកសំរាប់ប្រព័ន្ធកម្មវិធីជីវិត បានតែមួយឆ្នាំ គឺនៅថ្ងៃ 21 មេសា 1976 ប៉ុន្តែ ពាត
បានសំរេចឱ្យរងការប្រឆាំង មកទស្សន៍ទាយមួយខែ ដំរីការប្រឆាំង (DOO 694 ERN
00 019 143 -144) ដើម្បីបង្ហាញ អំពីការកសាងសង្គមខ្ពស់មួយ ដោយស្មើគ្នាមហាសោត
ផ្ទះ ។

សង្កេត៖ ប័កោន មួយហិកតា អត់តម្លៃភាព។

IV.- ប្រៀបធៀបការកសាងសេដ្ឋកិច្ច ក្រោមរបបនយោបាយថ្មី។

មួយ.- ក្រោមរបបប្រជាធិបតេយ្យថ្មីរបស់ ម៉ៅ ច័ត្តប័ន
សកល "ប្រជាធិបតេយ្យថ្មី" បានចាប់ផ្តើម 1940 ។ ម៉ៅ ច័ត្តប័ន ឱ្យតម្លៃ ទៅលើវណ្ណៈ
កងប្រច គឺ កម្មករ កសិករ អ្នកធន ដូចជា បាយទុំដំណី ។ ឧត្តមភតន៍នេះ ត្រូវបានចាត់ទុក
ទៅលើ ទង់ក្រហមយាយប្រាំ ថែមជាទង់ដំណើរ វិសោធនកម្មប្រជាមានិតកម្ពុជា ។ យាយធី
តំណាងបក្សកុម្មុយនីស្តខ្មែរ យាយ ភិក្ខុកងប្រច តំណាងវណ្ណៈកងប្រច ។

ឆ្នាំ 1966 រហូតឆ្នាំ 1976 ប្រជាធិបតេយ្យថ្មី ត្រូវបានបង្កើតឡើងដោយប្រើប្រាស់
សេដ្ឋកិច្ចដំណើរការ ដើម្បីកសាងប្រជាធិបតេយ្យថ្មី ។

ឆ្នាំ 1977 ក្រោយពីឃាត់ខ្លួនក្រុមប្រឹក្សាភិបាល តំបន់ស្ទឹងត្រែងបានប្រើប្រាស់មតិបក្សខ្មែរថ្មី ។
ឆ្នាំ 2010 បានប្រើប្រាស់ជាមហាអំណាច សេដ្ឋកិច្ចសំរាប់សេដ្ឋកិច្ច តម្លៃដើមភាព
ប្រជាធិបតេយ្យ គឺតម្លៃមធ្យម 3 ពាន់រៀល ។

សង្កេត៖ កាលពីឆ្នាំ 1997 Gary TIFFIN (ប្រធានស្ថាប័នស្រាវជ្រាវស្រុកខ្មែរ) បាន
មហាសាគរ ប៉ុន្តែ ប្រទេស បានឧទេសនាមថា ដាវ កាយដាក់ ដូចគ្នា ជាគ្រឹស្តាន តែគាត់
មើលឃើញ តែគ្រឹស្តាន មើលមិនឃើញកសិករ ទើបប្រះអមាស លោកប្រគល់កសិករចំនួន ទៅ
ឱ្យ ម៉ៅ ច័ត្តប័ន ។ TIFFIN បានពន្យល់តទៅទៀតថា តំបន់ស្ទឹងត្រែង គឺជាគ្រឹស្តាន ដ៏ល្អ តែគាត់
ស្លាប់ ទៅដោយស្លាប់ ។

៧.- ក្រោមរបបប្រជាធិបតេយ្យសង្គមខ្ពស់របស់ប៉ុល ពត

របបប្រជាធិបតេយ្យសង្គមខ្ពស់របស់ប៉ុល ពត មានកំណត់ដូចតទៅ៖
• ទទួលស្គាល់ តែវណ្ណៈ កម្មករ កសិករ (សក្តានុពលៈ បក្ស ជាដើម ទំហំ 2 បន្ទាត់ ៥ ៥
៥5 DOO 674 ERN 00 053 010) ។

• សេដ្ឋកិច្ច គឺជាផ្តល់បណ្តាបណ្តា កម្មករ កសិករ ឱ្យប្រកាន់ តម្លៃដំណើរការ តាមរយៈ
ប្រើសេវាស្រុកភ្នំ (693 ERN 00 003 136 កថាខ្មែរ ៥3) ទស្សន៍ទាយសក្តានុពល (693 ERN



00 003 137 កថាខណ្ឌ ៤) ឧបករណ៍សម្រាប់ 10 យ៉ាម (D00 674 ERN 00 053 020 - 023) ។

• តើមិនប្រើប្រាស់ បែបចែកផល តាមលោកលាណ វៃរបបសម្របមួយទេ
ពីគ្រោះ បែបចែកផលតាមសាច់ការ ត្រូវការប្រែប្រួល វាបំផុសកម្មស៊ីវិល ។ (តើអ្នក
ប្រើប្រាស់វៃរបបកម្មយើង គឺ "ផ្លូវមេមក" តាមការចាំបាច់" ។ ការចាំបាច់គឺអង្គប
ប្រឹក្សាសេដ្ឋកិច្ចស្ថិតិក្រសួង ប្រឹក្សាស្ថិតិ ។

ប្រហែល ដំបូងនោះ មាននៅប្រទេស៖

-- ក្នុងប្រជាជន៖ កម្រិតស្រួចកំឡុងសំណើការងារ 2 កំប៉ុង កម្រិតលេខមួយ

1 កំប៉ុង ។

-- ក្នុងតំបន់៖ កម្រិតស្រួចកំឡុងសំណើការងារ 2 កំប៉ុងក្នុង កម្រិតលេខមួយ

2 កំប៉ុង (D 00 677 ERN 00 019 126) ។

ប្រៀបធៀប៖ ទៅក្នុងស្ថានភាព 60 កម្មកិច្ចសេដ្ឋកិច្ច ហូបបាយក្រុមហ៊ុន បាន
ប្រាក់រៀង 17 ថ្ងៃ 10+ ថែមអាចទិញអង្កា បាន 3 ទៅ 4 ត្រី ឬ គឺ 10 កំប៉ុង ទៅ 13 កំប៉ុងក្នុង ។

V.- ស្វែងយល់ អំពីទូរស័ព្ទសំរាប់កសិករប្រទេស

ទូរស័ព្ទ សំរាប់កសិករ ប្រទេស ម៉ាឡេស៊ី គឺមធ្យោបាយដល់តកម្ម កម្រិតពលកម្ម តិចៗ
ប្រាជ្ញ ឧបករណ៍ ។

ក.- មធ្យោបាយដល់តកម្ម

មធ្យោបាយដល់តកម្ម គឺមធ្យោបាយសំរាប់បង្កបង្កើនផល កំរៃអស់ គឺថ្លៃ
ថ្លៃកា រោងចក្រតូចធំ រោងកម្មសាស មធ្យោបាយដល់កសិករគ្រប់ប្រទេស សម្រាប់ជួយដល់
សេដ្ឋកិច្ច ក្រុងទឹក គឺកំរៃអស់ ។

• មុន 17 មេសា 1975

រោងចក្រ៖ ខ្លួនជា រោងចក្រតម្រូវ កំរៃថាម ដាំដុះ ដាំបន្លែ អង្កាសនីកម្មដាំ
ដាំបន្លែក្រុមហ៊ុនចំរុះ - ដើម្បីបំប៉ន រោងចក្រតម្រូវ ដើម្បី ដាំបន្លែ បំប៉ន ។
ថ្លៃ ថ្លៃកា ដាំបន្លែ - បំប៉ន ដាំក្រុមហ៊ុន បំប៉ន ដាំបុគ្គល ។ បើទទួលបាន
ដាំបន្លែ ថែមទៅ ឱ្យបំប៉ន ធ្វើអាជីវកម្ម ។

• ក្រោយ 17 មេសា 1975

មធ្យោបាយដល់តកម្ម កំរៃអស់ បានក្លាយមកដាំបន្លែ (ដើម្បីបង្កើន មត្រា 2
ERN 00 089 845) ។ ចូល កំរិត ប្តីចៅ ខោយម្តាយ ដាំកម្មស៊ីវិល ដាំបន្លែ
វា ក៏ដាំកម្មស៊ីវិល ប្រយោល បន្លែ ។
នៅសេសសល់លោកនេះ បានបញ្ជាក់ ឡើយណា ធ្វើបានដូច្នោះទេ ។ សម្រាប់នេះ
មានអាណត្តិជាច្រើន ឧបករណ៍ ទៅសេដ្ឋកិច្ច ដាំបន្លែ បំប៉ន ដាំ អង្កា ដើម្បី



កាំង ហ្គេតអារ

ធ្វើឱ្យពួកនេះ លឿនក្នុងសុខុម័ន សន្តវិស្សម្បូសៈខាសៈ។

ខ. - កម្មវិធីពលកម្ម

តោលនយោបាយកម្មវិធីពលកម្ម ដូចនោះ៖ មានវិធានការណ៍ ចែកចាយដីក្នុង កង ស្រែ គឺប្រមូល ថវិកាសំរាប់ ចែកធ្វើតាមតែតម្រូវរបស់ "បដិវត្តន៍វប្បធម៌" ។

• ប្រមូល

គឺប្រមូលកម្មវិធីដាច់កងមូល ហើយដំលើសប្រយោជន៍ ផ្សិតលោកសិប្ប ប៊ែរ សាលារៀន ប៊ែរពេទ្យ ប៊ែរមុខរបរកងអស់ ចែកមិនដល់ត្រូវ មិនដល់ត្រូវស្វី ថវិកា ដល់តែកម្រិត គឺប្រមូលកងអស់ ឱ្យចុះទៅដល់ស្រែ ទៅសេវាខ្លួន ។

• សំរិតសំរាប់

គឺសំរិតសំរាប់មនុស្ស ហើយបុគ្គលិកសេវា៖ ការពារលទ្ធផលបដិវត្ត បង្ការបដិវត្តន៍ អន្តរាគមន៍ ខាងទុន (លក្ខន្តិកៈបុគ្គ ERN 00 053 010) កុំឱ្យដើម្បី ។

មនុស្សកង 1 លាន 7 រ៉ែល ចែកចាយទៅនេះ ពិតជាស្រឡាញ់ សន្តិភាព គ្រប់គ្រាន់ ចែកសាងជីវភាព ឱ្យស្រួលរៀន ។ បើប៉ុន្តែ ពិត ចូលជា អ៊ីបស្វៀន ភ្នំសាប តែបន្តិច កម្មវិធីនេះ ពិតជាប្រយោជន៍ បំពេញភារកិច្ច អ្វីនាំចុះ ។ បើទៅលើក ជីវភាព ក្នុងមួយថ្ងៃ លើកបាន 1 លាន 7 រ៉ែល ម៉ែត្រ គុប ចែកអាច គ្រោយ កំពស់ 1 ម៉ែត្រ ទៅលើ ដៃ 1 លាន 7 រ៉ែល ម៉ែត្រ គេ គឺដំណើរ ដៃ ដី អង្គរវត្ត សើស ថា មួយ ដប់កន្លះ ។

ជីវិតកង 1 លាន 7 រ៉ែលនេះ បុគ្គលិកមួយថ្ងៃសកម្មជា គ្រប់តែទទួលខុសត្រូវ ។

បើនិយាយត្រឹមតែ អំពីកម្មវិធីពលកម្ម ក៏ឃើញថា ប្រទេសជាតិយើង បានបដិវត្តន៍ គឺបានបដិវត្តន៍ កងអាលកម្ម ចែកដីកម្មវិធីពលកម្ម បានបដិវត្តន៍ កងអាលកម្ម ខាងទុន ។

គ. - តំរូវប្រាជ្ញា មនុស្ស

ចំហេះវិជ្ជា ខាងទុនសាស្ត្រ ខាងបច្ចេកទេស ថវិកាគ្រប់ប្រភេទ ចែកបានក្លាយទៅជា តំរូវប្រាជ្ញារបស់មនុស្សអស់ទៅហើយ ជាប្រភព មិនចេះរឹប ស្អិត ចែកពលកម្ម ខាងទុន ។

គ្រោយ 17 មេសា 1975 ជាតិយើង បានបដិវត្តន៍នេះ អស់រលីង ។

• ខាងទុន ថវិកាដទៃ មួយចំនួន តែចៅប្រទេស យកតំរូវប្រាជ្ញារបស់ខ្លួន ទៅប្រើចំណែក កសាងប្រទេសតែឯង ។

• ខាងទុន បញ្ហាដទៃ ថវិកាដទៃ ចែកទៅក្នុងប្រទេស គ្រប់ប្រភេទ ក៏ទើប អ្នកខែង ទៅលើ មកពីអាច លាត ប្រើប្រាស់ បន្ថយសុខភាពសហគមន៍ ។

នេះ គឺមកពីបុគ្គល ប្រកាន់តោលដីហោរាចរាត ការពារលទ្ធផលបដិវត្ត ។

នៅក្នុងសេចក្តី ថវិកាសាស្ត្រ ថ្ងៃ 17 មេសា 1978 ទៅពហុកម្មវិធី ជាតិ អង្គរវត្ត ។



តាំង ហ្គេតអិច

ប៉ុលពត បានលែកឡើយថា: " ទោះបីយើងបានឱ្យស្រូវស្រែចាប់ ទាល់តែឈ្នួរឡើយ ធ្វើស្រែបាន ស្រូវហូប"។

និយាយនេះ គឺប្រកាសថា ភាគីដាក់ពួកអ្នកចេះដឹង ធ្វើអ្វីក៏កើត។
សង្គមកម្ពុជា ដំបៅចោល: សម្រេចពាក្យចាស់ហោតថា " បីខែ មកក្នុង"។

ឃ.- ស្តេចយល់អីមូលធន

មូលធន គឺសុយ វ័យប្រីយវត្តម្តង។

បក្សកុម្មុយនីសកម្ពុជា បដិសេធកម្មស្តីពីសកល តាមគ្រប់រូបភាព។ ប្រកាសប្រាក់
បោះពុម្ពហើយ ក៏មិនប្រើ។ តារាងតម្លៃថ្លៃ 13 សភា 1976 ត្រូវតែសំរាប់បោះចុះ ថ្ងៃ 17 ឆ្នាំ
ថ្ងៃ (693 ERN 00 003 140)។

តោននយោបាយ ចាយរាយថ្ងៃសន្សំសំចៃ ច្រើនតែឆ្ការ ទៅកសិកម្ម ណាមួយ
ក្នុងចំណោម សំរាប់បោះចុះ។

• សំរាប់ថ្ងៃមួយ គឺចាយចំពែក

ចាយចំពែក ដំបៅចោល ច្រើន សំរាប់បោះចុះស្រាយណាស់។

សូមចូលសភាពការណ៍បច្ចុប្បន្ន ថែលយល់ដឹងជាសាកលទៅហើយ។ បំណុល
របស់ ក្រុង ចាម្បូសហាតមីអ៊ែប ខ្យល់រលក ធុយកេធុរ ដោះស្រាយ។ ដំបូង គឺទៅពេល
ទទួល អូឡាំពិក 2004 ក្រុង ចាយអស់ច្រើន។ បន្ទាប់មក ក៏អនុវត្ត តោននយោបាយបង្កើន
សមត្ថភាព ទំនៀមរបស់ក្រុងមន្ត្រី តាមលក្ខណៈប្រជាន់ថ្នាក់ ហើយផ្តល់ប្រាក់ 14 ថ្ងៃ
សំរាប់ យោគលម្អយន្ត កំរោង។

• សំរាប់ថ្ងៃទី១ គឺសន្សំសំចៃ ក្នុងលក្ខណៈឆ្ការឱ្យខ្លោច

បក្សកុម្មុយនីសកម្ពុជា បានក្លាយជាក្រុង បែបប្រជាប្រិយរបស់ ប្រជាជនទូទាំង
ប្រទេស ដើម្បីសំចៃ គ្រប់អង្គ ទុកសក់យករូបិយប័ណ្ណ។ ដើម្បីសំចៃ រូបិយប័ណ្ណ ថែលកេ
បានមក បក្សមិនចំណាយទំនៀមសំចៃ តែបែបប្រជាប្រិយសម្រាប់ សុខាភិបាល ទៅទំនៀម។
តោនដំបៅ សន្សំសំចៃបែបនេះ ហោចបាចុត ឱ្យខ្លោច។

ចាយថាម បែបប្រជាន់ថ្នាក់ មិនល្អមែន តែសន្សំសំចៃ បែបប្រជាប្រិយ ឱ្យខ្លោចគឺ
ជាតំរូវការ។

VI.- វិភាគវិញ្ញាណ ក្នុងសង្គមកម្ពុជា ដំបៅប៉ុលពត

មុន 18 មីនា 1970 សង្គមកម្ពុជា បានវិញ្ញាណ គឺ សង្កឹម ហាយទុន អនុធន
កសិករ ថែកម្មករ។ ក្រោយ 17 មេសា 1975 បក្សកុម្មុយនីសកម្ពុជា ទុកតែវិញ្ញាណ
ទេ គឺកម្មករ ថែកសិករ។
ដំបៅចោល: កម្មករ កសិករ យុវជន យុវនារី កំរិតអស់គ្នា បានល្អយល់ជាតាម:



កង ហ្គេកអ៊ាវ

គ្រប់គ្រងការងារ តំបន់៖

- នរណា ក៏បានបង់កម្មសិទ្ធិដី អស់រលីង។

- នរណា ក៏បានបង់សិទ្ធិ ជាមូលដ្ឋានរបស់មនុស្សអស់រលីង។

- បក្សជាម្ចាស់ គ្រប់គ្រង ថែទាំចាត់ចែង លើមនុស្សការងារ តាមរយៈ

បក្សដទៃ ថែទាំ កម្មវិធាន (លក្ខន្តិកៈបក្ស ERN 00 053 034 ២២២ 333)។

- បក្សជាម្ចាស់លើអាយុជីវិតមនុស្សគ្រប់រូប ថែទាំបក្សអចិន្ត្រៃយ៍កម្ពុជា

នៅពេលណាក៏បាន ដោយគ្មានជំនុំជំរះ (693 ERN 00 003 136)។

ដូចជាមូល ថែទាំឧទ្ទិសជីវិត ចូលមកស្និបដីភ្នំ ដើម្បីសំរេចឧត្តមភត្ត

"ដោះស្រាយជន" សង្គ្រោះស្រីជន ថែទាំស្រីជន តាមវិធាន ថែទាំស្រី "ប្តីកំ

គ្រហម" ក៏បានធ្លាក់ខ្លួន ទៅជាគ្រោះ អស់រលីងថែទាំ កេរ្តិ៍និយាយអីក៏មិនកើត។

12

សិទ្ធិម្ចាស់ទិសៈ ថែទាំម្ចាស់លើអ្វីៗការងារ គឺសន្តតវឌ្ឍន៍ របស់ប្តី

ពិត ទូទៅ ជា ថែទាំអ្វីៗ ថែទាំពេលនោះ ក៏ប៉ុន្តែ សហការគ្នាដើម

ទាំង ថែទាំបុគ្គល តាមផលប្រយោជន៍របស់ខ្លួន រៀងរាល់ថ្ងៃ (E36-ERN

00 294 001)។



ជំពូកទី

អំពីសាសនា និង ជំនឿ/គ្រប់បែបយ៉ាង

បក្សកម្ពុជា កម្ពុជា សុបបំបាត់សាសនា និងជំនឿកំរាមអស់ តាមផែនការ
មួយច្បាស់លាស់ នឹងយូរអង្វែង។

I.- កម្ពុជាសេរីរបស់ពុទ្ធសាសនា និងទំនើបសាសនា

កម្ពុជាសេរី របស់ពុទ្ធសាសនា គឺមានកំរាមលោកសង្ឃ និងគ្រូបង្ហាញ ក្នុងកំរាមអស់
មានលើស ពី 85% ចែកប្រជាជនកម្ពុជា។

“ទង់បង្កើត” ឆ្នាំ 1973 ពន្យល់ថា៖

— ចំណុចខ្សោយ របស់ ពុទ្ធសាសនា ថា កាយប៉ៃនយោ គឺ លទ្ធិកម្ពុជន។
ដើមកម្ពុជា ដើមកម្ពុជា ជា ឱ្យមតុស្ស មិនហ៊ានតិស្ស
— តែចំណុចខ្ពស់ របស់ពុទ្ធសាសនា ត្រូវបានយើង ដំឡើងឡើង ពីគ្រោះ
លោកសង្ឃ ជាប់រឹមភស្តុតាង កំរាមខ្មែរសង្ឃ កំរាមខ្មែរយោធា — លោកសង្ឃជា
ក្រុមចៅភស្តុតាង ក្រុមលោកសង្ឃ ធ្វើរឹមភ្នំបំបាត់ភស្តុតាង — បៀតបៀន ឱ្យដាច់-ដាច់
បៀតបៀន ឱ្យសេរី-សេរី។

ប្រមូលកម្ពុជា ភស្តុតាង គឺ ភស្តុតាង ជាមូលដ្ឋាន។

II.- អំពីការប្រមូលកម្ពុជាសង្ឃ

ប្រមូលកម្ពុជាសង្ឃ គឺជា តោន ខ្មែរយោធា របស់បក្ស។



ជ្រៀម ប៉ាន់ស្មាន ថែមទាំងទ្វេដង ទ្រុឌទ្រោម ច្រើនបំផុត ភ័យខ្លាច ក្នុងស្ថានភាព
ក្រោយសង្គ្រាម ស្ថានភាពសង្គ្រាម រឹតតែខ្លាំង បញ្ចប់មក ទើបចាប់ផ្តើម វិស័យ
ពល ទាំងពីរប្រភេទ រួមចំណែកកសាងកម្ពុជាថ្មី។

ក្រោយឆ្នាំ 1956 ការងារប្រមូលកម្លាំងសង្គ្រាម ស្ថិតនៅត្រឹមតែ ជាការប្រឈមយក
លោកសង្ឃ ម្តងមួយអង្គ តាំងពី ឱ្យមកចូលរួមធ្វើបដិវត្តន៍។

ក.- មុន 18 មិថា 1970

• ទៅភ្នំពេញ មកមជ្ឈមណ្ឌល កសាងកម្លាំងសង្គ្រាម ក្នុងនាម គឺ គណៈកម្មាធិការ
សង្គ្រាមកម្ពុជា របស់ចៅអធិការ អង្គការ ជំរុញរបស់ អ្នកជ្រៀម ទៅវត្តមហាមង្គល។

• ទៅជនបទ មកច្រើនកន្លែង ដើម្បីពង្រឹង ឆ្នាំ 1968 មកលោកសង្ឃច្រើនអង្គ
ដើរ ថែមត្រូវ តែចាប់ផ្តើម ទាក់ទងយោធា 12 ស។

ខ.- ឆ្នាំ 1970 ដល់ឆ្នាំ 1975

• ទៅមូលដ្ឋាន បណ្តែត លោកសង្ឃចាស់ៗ ទៅធ្វើបដិវត្តន៍អស់ ចាប់តាំងពី ឆ្នាំ
1973 មក វត្តអារាមចាចា ក៏ត្រូវទុកចោលទៀត អត់មនុស្សថែទាំ ការងារ ម៉្លោះម៉ាយ
មិនដឹងដាច់ខាត ទាក់ទង ស្ថានភាព។

• ទៅតំបន់ដោះថ្មី ជំរុញបណ្តា តែងតាំង មេសាសន៍ តាមរយៈ សុទ្ធិ ទុកសង្ឃ។
លោកគ្រូមេតិណ្ឌវេត្ត មកលោក ចូលមកវត្ត គ្រប់វត្ត ចេញលោកសង្ឃ ឱ្យស្តាប់
ចូលធ្វើ ទ័ព។ តែយកស្មារតី ស្នេហាដ៏ ធំទូលាយ ស្រាប់តែ យកមក បំបែក
តែយកលោកសង្ឃ ទៅចេញលោកសង្ឃ តាមភាសិតខ្មែរ "យកមាត់ ក្រវាត់ យកទ-
ពា ក្រវាត់" ។

គ.- ក្រោយ 17 មេសា 1975

• ទៅជនបទ លោកសង្ឃតំបន់ ត្រូវតែស្តាប់ ក៏ក្នុងអង្គការ រឹតតែខ្លាំង
កំទេច។ ព្រះតេជគុណ ប្រាក់ស្នេហា ចៅអធិការ វត្ត ត្រៃស្រី ត្រៃស្រី ត្រៃស្រី មួយ
អង្គ។

• ទៅភ្នំពេញ ទើបតែមកមជ្ឈមណ្ឌល ឱ្យដឹងពីសង្គ្រាមកម្ពុជា រាប់ចាប់តាំងពី
ពី មេតិណ្ឌវេត្ត ដល់សម្តេចសង្ឃ បើត្រូវស្រែចម្រើន មិនកាន់ទេ ពិតជាត្រូវកំទេច។
កំទេចនេះ មិនមែនយោធាសា ចំណែកយោធា ទេ មិនមែន យោធាសា បោះដីក ទេ គឺ
មកពីលោកមាត់ចាស់ ដឹកនាំឱ្យសាសនា។

ចុងបញ្ចប់ កម្លាំងរបស់ ឧទ្ធរណ៍សាសនា ទុកប្រែក្លាយទៅជាកម្លាំងរបស់ បក្សកុម្មុយ-
នីស្តកម្ពុជា។ គ្មាននរណាម្នាក់ ប៉ាន់ស្មាន ពាក្យ "ព្រៀម មែន ប៉ែត យោធា មិន ចង់ ឱ្យ
ទៀត ទេ។ ម្នាក់ៗ ខំធ្វើការ តាម ផែនការ ថែម ទាក់ទង ទាំង បំណាច់ បំប៉ិន" ក៏ ប៉ែត វិញ
ឱ្យ ចាប់ គ្រោះ ដំណើរ ចំពោះ ប្រជាជន តាម តោង ដំបូង ស្រី ធម៌ បដិវត្ត ។

កម្លាំងរបស់ បក្សកុម្មុយនីស្ត កម្ពុជា ត្រូវ តែ ដាច់ ខាត ដល់ ស្ថានភាព ក្នុង អង្គការ
ទាំង យប់ ខ្លះ ខ្លះ នេះ ប៉ុន្តែ ។



ក្រុង ប្រេកាក់

"សីលធម៌បដិវត្ត" ជាឯកសារថ្មី សាមញ្ញ តែងចំរើន ។

III.- អំពីវត្តអារាម ថែរស្សន្តី ត្បូងឃ្មុំ

វត្តអារាម កងអស់ ទៅតំបន់ខ្មែរ ចាប់ផ្តើមខូចខាត សម្បត្តិ ត្បូងឃ្មុំ ចាប់ផ្តើម បាត់បង់ តាំងតែពីពេល ថែរស្សន្តី លោកស្សី ។

ក្រោយ 17 មេសា 1975

- ទៅជនបទ វិហារសាសនាណាក៏ដោយ ក៏តែងយាយតថែរស្សន្តី ផ្តល់
- ទៅភ្នំពេញ

— សម្បត្តិ ត្បូងឃ្មុំ ត្រូវគេ រំលោភ យកទៅចោល ។

— មានវិហារ ៧ ថែរស្សន្តី គ្រោងកំទេចចោល ដោយវិធីបង្ខំបង្ខាប ៖

មួយ - វិហារវត្ត សារាវន៍ តើដើរ ជាវិហារ បុរាណ - ប៉ុល ពត បានបញ្ជា ឲ្យ ជំរុញ ប្រឡូក ចែក មួយ ឲ្យ ដំបូង វត្តនេះ ថ្ងៃ ក្រោយ តែងតែ កម្រ ក៏ ទេច វិហារ ។

៧ - ចែក យន្ត វិហារ វត្ត ភ្នំ ថែរស្សន្តី ប្រុង ភ្នំ ពេញ ត្រូវ បាន ប៉ុល ពត គ្រោង វាយ ចោល ដោយ សង្ឃឹម មាន វិហារ បុរាណ (៩១៣ ERN ០០ ០០៣ 137 - 138) ដំបូង វិញ ។

សង្កេត ៖ រោង អ្នក តា ជន ភ្នំ ថែរស្សន្តី យក ទៅ បញ្ជូន ទៅ មហា ភ្នំ ភ្នំ ក៏ ត្រូវ បាន គេ វាយ ចោល ថែរ បន្ទាប់ ពី 17 មេសា បន្តិច ។ រោង បច្ចុប្បន្ន ជា សំណង់ ថ្មី ។ ពោធិ៍ នេះ ជា បំណង ជន បដិវត្ត វិញ ។

IV.- កំទេចលោកចាស់ កសាងលោកថ្មី

នេះ ជា ពាក្យ ស្លោក ធំ បំផុត របស់ " បដិវត្ត វប្បធម៌ " - ប៉ុល ពត យក មក អនុវត្ត យ៉ាង សកម្ម តែ យ៉ាង ស្ងៀម ស្ងាត់ ។

ក.- បោះបង់ វត្ត អារាម បង្កើត សហគមន៍

- វត្ត ជា មូលដ្ឋាន របស់ ពុទ្ធសាសនា សហគមន៍ ជា មូលដ្ឋាន ចែក មួយ ថែរស្សន្តី ។
- សហគមន៍ ស្រួល ថែរស្សន្តី ប្រកាន់ ដៃ ជា ពន្លក ថែរស្សន្តី
- ឆ្នាំ 1972 ចាត់ តាំង សហគមន៍ ជា ពិសេស ទៅ ខេត្ត ព្រះ វិហារ
- ឆ្នាំ 1973 ចាត់ តាំង សហគមន៍ ក៏ តែ ខ្ពស់ ទៅ តំបន់ ខ្មែរ
- ឆ្នាំ 1975 ថ្ងៃ 20 ឧសភា សំរេច ពង្រីក វិសាលភាព សហគមន៍ ក៏ តែ ខ្ពស់

ឲ្យ គ្រប បណ្តា ពេញ ផ្ទៃ ប្រទេស

• ឆ្នាំ 1978 ដំបូង មួយ ដំបូង ថែរស្សន្តី ឲ្យ ទៅ ជា សហគមន៍ ដើម្បី ទៅ ល្បី ។

កាំប៉ ហ្គេក អ៊ាវ

ខ.- ធ្វើម៉ឺន្តរក្សម៍ ជំនួសនីដំបូណ្យប្រពៃណី

នៅមូលដ្ឋានបង្កើត នីដំបូណ្យប្រពៃណី លាយទាត់អស់ ចាប់ពីថ្ងៃទី ១១ ខែ មិថុនា ឆ្នាំ ១៩៧១ ម៉ឺន្តរក្សម៍ ត្រូវបានបំផ្លាញ ឱ្យធ្វើជាបន្តបន្ទាប់ - ម៉ឺន្តរក្សម៍ស្រុកស្រែក ក៏ត្រូវបានបញ្ចប់ ដោយចេញប្រែ "លោកវេយ អាត្មា ច្រៃ" ។

គ.- ជំនួសគុណប្រាក់ (ត្រូវ ព្រា អាចារ្យ ភី ស៊ី ភូ ម៉ឺ)

មុន ១៧ មេសា គេប្រើវិធីបណ្តាញចិត្ត ដោយមិនដឹងយោងឱ្យថា ក្រោយ ១៧ មេសា ទើបលេចចេញច្រើនមួយបទ "ឱកាត មួយ បង្កើត បាន មនុស្ស តែ ម្នាក់ អង្គការ បង្កើត ចោរ បាទ មនុស្ស មួយ គតិ ។

ឱកាត មួយ ចែងចែកស្ថានភាព បណ្តា យកលេខ អញ្ជើ យកលេខ អញ្ជើ របស់ មិន ឱ្យ ធ្វើ នីដំបូណ្យ សព ឱ្យ បាន សមរម័យ មនុស្ស សោះ តែ ម្នាក់ ។
"ត្រូវ កែ ចោល ច្បាប់ ជា លក្ខណៈ ក្នុង ច្បាប់ ចាស់ ទុក ទុក" ។

ក្នុង កាល បរិច្ឆេទ ពុទ្ធសាសនា ថ្ងៃ ព្រហស្បតិ៍ បាន ក្លាយ ជា ប្រព័ន្ធ សាសនា ដូច ជា ៖

- ២២ ខែ ២០ ខែ ២៤ ឆ្នាំ មុន គេ សរសេរ បំភ្លឺ ថា "ប្រជាជន កម្ពុជា គ្រប់ រូប មនុស្ស មួយ ដំបូង ដំបូង ឬ សាសនា ធាតុ បាន ហើយ ក៏ មិន ដឹង ម៉េច ម៉េច ឱ្យ មុខ មិន ដឹង សាសនា ធាតុ បាន"
- គេ ប្រើ ធម្មតា សាសនា អស់ លើ ប វត្ត អារាម ត្រូវ បាន លាយ គោល បង្ហាញ ក៏ ប៉ុន ពេល នៅ តែ វិសាល បី ទំហំ វា ទៅ តែ ។ នៅ ក្នុង សេចក្តី ច្បាប់ កាល ណា ដែល ក្នុង បណ្តា ថ្ងៃ ២៧ កញ្ញា ១៩៧៧ ប៉ុន ពេល នៅ តែ បន្ត ស្រុក តែ ម្នាក់ ត្រូវ ប្រមាថ "ប្រជាជន"
- ពាក្យ ចែង ប៉ុន ពេល ថា យោង ប្រាប់ ឲ្យ យល់ ថា ៖ "បំបាត់ ពុទ្ធសាសនា ជា ចលនា មហាជន..." ជា ពាក្យ បំភ្លឺ ថា យោង យក ប្រែ ប តែ គ្រោះ តាម ការ តែ ត្រូវ គ្រប់ រូប ១៨៣ ទៅ បណ្តា សាសនា ឱ្យ សឹក ចូល ធ្វើ ទុក ដូច ប៉ុន ពេល កុហក ឲ្យ យល់ ទេ ។

៤.- អំពី សាសនា ប្រតិភី យោ

សក្ខីភាព បណ្តា គ្រប់ ជំនាន់ (៦០, ៧១, ៧៦) ក៏ ណាស់ យក ការ ប្រយោជន៍ ចិត្ត ថា យម ទុក ជា គោល ដំបូង របស់ ខ្លួន ។

ក្រោយ ១៧ មេសា ១៩៧៥ មនុស្ស គ្រប់ រូប ត្រូវ បាន បញ្ជូន ទៅ ៖

ម.យ.- ២៤ ឆ្នាំ មុន គេ កម្ពុជា ប្រជា ជាតិ ប្រជា ជាតិ មួយ ២២ ខែ ២០ សរសេរ ថា "មិន អនុញ្ញាត ឱ្យ មាន សាសនា ប្រតិភី យោ លើ បណ្តា បំផ្លាញ កម្ពុជា ប្រជា ជាតិ ប្រជា ជាតិ មួយ ថ្ងៃ ប្រជា ជាតិ កម្ពុជា ថា ចំពោះ (ERN ០០ ០៨១ ៨៥១)

តា.- សេចក្តី សំរេច ថ្ងៃ ៣០ មីនា ១៩៧៦ ឱ្យ កែ ចេញ សាល វិហារ ភាគ ភូមិ ភី ភី ទេ ទៅ ឆ្នាំ ១៩៧៧ ។

សរុប មក សាសនា ប្រតិភី យោ តាម ការ តែ តែ តែ ជា សំខេត្រ ស្តី សាសនា ។



សំប៉ ហ្គេត អារ

VII.- អំពីអីស្លាម និងបាម

ស្រុកខ្មែរយើង យល់ថា អំពីអីស្លាម គឺចក្ខុវិស័យ ។ បាម មានដោយ
វាសនាសីលធម៌ណាមួយ ទៅតាម តោននយោបាយរបស់បក្ស៖

• ឆ្នាំ 1945 ដល់ 1954 - បក្ស មនោរម្យនយោបាយប្រមូលភក្តីរួមគ្នា

• ឆ្នាំ 1954 ដល់ 1970 - បក្ស ទុកចាមចោល

• ឆ្នាំ 1970 ដល់ 1975 - បក្ស ទុកចាមចោលធីតា

• ក្រោយ 17 មេសា 1975 - បក្ស ចាប់ផ្តើមលុបបំបាត់ អីស្លាម ។

វិទានភាគយកម្តង ទៅតាមក្របខ័ណ្ឌ គ្រឹះស្ថាន- វិទ្យាស្ថាន ថែមទៀត ។

សារលេខ 15 ចុះថ្ងៃ 30 វិច្ឆិកា 1975 ជាតិស្តី តាមបណ្តាញថា ប៉ុលពត គួនជា
ក្រុមបាម បក្សកុម្មុយនីស្តកម្ពុជា បានបញ្ជា ឱ្យដំស្រៀមប្រយោជន៍បូក ក្រុមចោះមនុស្ស
1 លាន 5 ម៉ឺន ៧ ដាន ។ ឥតតាមដំបូងឡើយ ឥតតាមបណ្តោយត្រចៀន យកទៅ ឧត្តា និង
ពាយ័ព្យ (LN 0 001 045 - 01 បបក - ERN 00 008 494) ។

VIII.- លុបបំបាត់ សាសនា ជាភាសា ថែមទៀត លក្ខណៈ ជាយុទ្ធសាស្ត្រ

ដើម្បីសំរេចយុទ្ធសាស្ត្រនេះ បក្សកុម្មុយនីស្តកម្ពុជា បានអនុវត្តតាមយោង
យុទ្ធវិធី ដូចខាងក្រោម៖

• ឆ្នាំ 1956 ដល់ ឆ្នាំ 1970 - ប្រលោមយកភក្តីរួមគ្នា ឥតតាម ទុកសាសនា
ផ្សេងទៀត ចោលមួយទៀត ។

• ក្រុមតំបន់រំដោះ ឆ្នាំ 1970 ដល់ ឆ្នាំ 1975 - បន្តប្រលោមយកភក្តីរួមគ្នា ឥតតាម
សាសនា យ៉ាងសក្តិ ដល់បណ្តាយចិត្ត មិនឱ្យប្រយោជន៍ ឱ្យបាន ដល់គុណធម៌អ្នកបរិសុទ្ធ ។

• ថ្ងៃ 17 មេសា 1975 តទៅ ទៀបវាយផ្តាច់ សាសនា និងជំនឿកំរើម ដើម្បី
បក្សកុម្មុយនីស្តកម្ពុជា ខ្លួនឯង ទៀតដាច់ខាត ស្របតាមតោននយោបាយ ។

វិធាន៖ ថែមទៀត ថែមទៀត ជាសម្រេច ក្រុមសីលធម៌បដិស្ត ហើយប្រើប្រាស់បន្ទប់ភក្តី បំបាត់
តំណែងសាសនា ថែមទៀត ក៏ទេ ។

បបផ្តាច់ការកំរើម មិនឱ្យស្តាប់ប៉ុន្មានទេ ។

VIII.- តុណ្ណធម៌ របស់សាសនា កំរើម

សេចក្តីដឹង សេចក្តីស្រឡាញ់ និងសេចក្តីស្រឡាត់ ថែមជាតុណ្ណធម៌ យើង
សាសនា កំរើម ឥតតាមសាសនា ត្រឹមសាសនា អីស្លាម និងខ្មែរដ៏វ័យម មានអានុភាព
គ្រាន់ថែមកំណត់ ។

2]



កាំដ ហ្វូកអាំង

ស្នូមដូនខុណហាណ៍ គឺ៖

មួយ ថ្ងៃក្នុងសំណុំរឿងលេខ ០០១ មានស្នូមមេម៉ាយម្នាក់ ឈ្មោះ ប៊ូឌីន បានចូលមក
ដើរស្នូមក្នុងមួយ មនុស្សគំរូអស់ រំលោភបានស្លាប់ ស្នូម តែជឿថា នេះជាសម្លេងនៃសេចក្តី
ត្រង់ ។

ពាក្យត្រង់ ញាតិវង្ស/ពាក្យភូតិក សិបសិប ។

៧.- កាលពីថ្ងៃ ២៦ កក្កដា ២០១០ គួនដីខ្មែរម្នាក់ បានឱ្យសម្លេង ដល់វិទ្យុ
បារាំង អន្តរជាតិថា៖ "ភ្ញើរមែនដៃបំបែក យោងតាមម៉ែនចេញទៅ" ។

នេះជាសម្លេងនៃសេចក្តីសង្គ្រោះ រំលោភ ចំពោះមុខ បានផ្តោតមហិច្ឆិតាចាកក្រុង
ប្រជាជនសាមញ្ញ កំរងឃ្លាបនេះ អាចធ្វើការអស្ចារ្យបាន មកពីក្នុងចុងដី
ភាគី មានសិទ្ធិពលអាចកំបាំង ជំនួញស្តីបំផ្លិចមួយ ។

សង្កេត៖ អ្នកនយោបាយ សិរីសុខ្យ ៩២០ យើងនេះ មានឃ្លាប គឺ គឺ គឺ
ស្រៀវភីង (1904-1997) រីឯ Nelson MANDELA (1918.....) រំលោភយក
តុលាការ ខាងលើមកប្រតិបត្តិ ។

តុលាការកំរងនេះ អាចជាគ្រឹះថវិកាបំផ្លិច សំរាប់ឱ្យមនុស្ស ចេញសាលា
កំរងប្តី ឱ្យមូលត្រកូល គឺ ថ្ងៃម្សិលមិញមានសិទ្ធិពលប្រមូលផ្តុំ អំណោយចល់ បង្រួបបង្រួម
ជាតិ រីឯផ្សះផ្សា ជាតិ ។

13.



វិញ្ញាបនបត្រ

ស្នើសុំយល់អំពីការងាររបស់អនុលេខាបក្ស ខ្លួន ជា

I.- ទ្រឹស្តីគោរព រូប ឆៃការងារនគរាគមន៍របស់បក្ស

ក្នុងសម័យសង្គ្រាម នគរាគមន៍បង្កើតឡើង ថែមៗស្រាប់មួយគឺឡា ឯកអភិជនគឺឡា ។ ឱ្យតែចូលតំបន់នោះ ក៏ត្រូវស្រួត ថាជាគឺឡា ចែនត្រូវតែកែទេ ។ នេះជាគោលនយោបាយ របស់បក្ស ។

យោងមើលឡើយខ្ញុំស្ម័គ្រចិត្ត ថាឱ្យមនុស្សគោរព វាយតម្លៃ នៅឆ្នាំ 1973 អំពី ជឿន បានណាទៅ ជាមួយគឺឡា ត្រូវតែបាត់វា កុំឱ្យបានបដិជែក មួយ ឆ្នាំ ៗ ចូលក្នុងសម័យសង្គ្រាម គឺសម័យសង្គ្រាម ។

ក្រោយពីការងារនគរាគមន៍ ក្នុងសង្គ្រាមស្រុកស្រែត ។ នគរាគមន៍សម័យសង្គ្រាម គួរណាស់ តែត្រូវបាន កែទៀត ឱ្យចូលប្រទេស គេឯទៀត ។

សង្ខេប :

- ឆ្នាំ 1967 ខ្ញុំបានទស្សនា រូបភាពយុទ្ធសាស្ត្រស្រុកស្រែត ។ ខ្ញុំសង្កេតឃើញ ថា វិធី ចែនត្រូវបាន ក្នុងការសម្របសម្រួល មានលក្ខណៈ វិទ្យាសាស្ត្រ របស់គេ ។

- ឆ្នាំ 1977 ប៉ុល ពត ទៅទស្សនាទីស្រុកស្រែត មួយខែ ថ្ងៃ ជាទស្សនកិច្ច ក្នុង ការ ។ ប៉ុន្តែ ចែនត្រូវបាន ក្នុងការសម្របសម្រួល ប្រាប់ឱ្យ ចំណេះការយ៉ាង ណាស់ មុននឹងសម្របសម្រួល ។ កាលពីតាំងឡើង តែឯង គឺ បំណើ រឿង មានលក្ខណៈ ជាស្រុក ។

បច្ចេកវិទ្យា នគរាគមន៍ស្រុកស្រែត បានបោះជំហាន ទៅឆ្ងាយហើយ ។

ចុងក្រោយ បក្សកុម្មុយនិស្តកម្ពុជា នៅតែរក្សា ទាំង ចិត្ត របស់ ទេស តាំងតែពី សម័យសង្គ្រាម ។ ក្នុងការប្រតិបត្តិ សុខសេចក្តី តែម្តងគឺឡា ។ " កុំបច្ចេក ទេស " ។ ចុះបញ្ចប់ ក្រោយទស្សនកិច្ចរបស់ ប៉ុល ពត ទៅទីស្រុកស្រែត បានណាឆ្នាំ 21

ភាវី ហ្គេតអ៊ែរ



ឲ្យសាលាអំពីខ្សែហ្នឹង។ អត្ថបទថែមប៉ុន្តែសាលាត្រូវបានចុះលេខ E5.2.29 ។

II. - អំពីការងារបក្ស

ថ្ងៃ ១ តុលា ១៩៧៥ ប៉ុលពតបានបញ្ជាក់ថា អនុលេខាធិការ ទទួលការងារ
បក្ស - ក្នុងបក្សកងមូលប្រមាណកងកម្រិតដើម (D00 677 ERN 00 019 108) ។

ការងារបក្សនេះ៖

មួយ. - បញ្ជាក់បក្សដើម ដោយឈរលើសកម្មភាពប្រយុទ្ធស្នងដាច់ដាច់ខាត ឈរ
លើវិស័យការពារ និងឈរលើប្រវត្តិបច្ច័យសាសនា (លក្ខន្តិកៈបក្ស D00 674 ERN 00 053
013 - 016) ។

ពីរ. - ជំរុញបង្កើតកម្មវិធីសិក្សា ដោយឈរលើសក្ខីភាពសម្បត្តិ ១០ ឆ្នាំ (D00
674 ERN 00 053 020 - 023) - ក្នុងនោះ ខែ៧ ខែ៨ ខែ៩ បញ្ជាក់ថា បក្សយកចិត្តទុកដាក់
ចលនាដឹកនាំប្រវត្តិ និងប្រវត្តិប្រចាំប្រវត្តិ ខែ៩ ខែ៩ ខែ៩ បញ្ជាក់ថា បក្សយកចិត្តទុក
ដាក់ជាដាច់ខាត ចលនាប្រវត្តិសកម្មភាព

បី. - អនុវត្តវិធី ចំពោះ បក្សដើមធានាថែមប្រឆាំងមាតិកាខុសប្រក្រតី
តោលដីហាសន៍អារម្មណ៍បេសបក្ស តោលដីហាសន៍លើ ថែមលក្ខន្តិកៈបេសបក្ស (D00 674
ERN 00 053 018 - 019) - ការងារនេះ ក៏ត្រូវឲ្យក្រុមប្រវត្តិសកម្មភាព ។

ដោយឡែក ក្នុងកងកម្រិតដើម ថែមទៀតបញ្ជាក់ការបង្កើតក្រុម ១៩៧៥ ក៏
ប៉ុលពត បានកំណត់ ក្នុងថ្ងៃ ១ តុលា ១៩៧៥ ឲ្យសុទ្ធសើម ទទួលបានការងារប្រយុទ្ធស្នង
ចំពោះអនុលេខាបក្ស ធុនដាច់ខាត គឺត្រូវប្រើប្រាស់ប្រវត្តិប្រចាំប្រវត្តិ តាមរយៈកម្មវិធីសិក្សា
ការងារប្រវត្តិប្រចាំប្រវត្តិ (D00 677 ERN 00 019 120) ។

សរុបមក ការងារបក្ស ត្រូវឲ្យអនុលេខាបក្ស ធុនដាច់ខាត ចាប់តាំង
តាំងពីឆ្នាំ ១៩៦០ ក្រុមប្រវត្តិប្រចាំប្រវត្តិ ដឹកនាំប្រវត្តិ និងប្រវត្តិសកម្មភាពប្រវត្តិប្រចាំ
កម្មវិធីសិក្សា ឲ្យបានច្បាស់លាស់ ជាបន្តបន្ទាប់ ។ តាមរយៈការងារនេះ ត្រូវបានក្រុមប្រវត្តិ
ប្រវត្តិប្រចាំប្រវត្តិ និងប្រវត្តិសកម្មភាពបេសបក្ស កម្មវិធីសិក្សាបក្ស ផ្ទុកក្រោម បានច្បាស់លាស់
ជាបន្ត ជាទេ ។

III. - អំពីការងារនគរបាលបេសបក្ស

រាជការសំរាប់សំរាប់ផ្នែកបក្ស ប៉ុលពតបានសំរេច ទៅថ្ងៃ ១ តុលា ១៩៧៥
ថា មិនយកចម្លើយឡើយ ទុកជាមូលដ្ឋានទេ (D00 677 ERN 00 019 122) ។ ភាគីស្តី
ហេតុផលនោះ៖ " តើការងារនេះយល់ថែម ។ ក្រុមប្រវត្តិ តាមខ្សែយើង (ត្រង់ថែមដាច់ - ដើម
តាមឡើយ មិនបានទេ ។ ការវិនិច្ឆ័យពីលើមិនត្រឹមត្រូវ គឺតាមខ្សែយើង ។

ខ្សែយើង គឺធុនដាច់ ។

13



ឯកសារ ថ្ងៃទី ១៧ ខែ កញ្ញា ១៩៧៥ (០០០ ៦៧៧ ERN ០០ ០១១១០៨) បានចាត់តាំងសុទ្ធសេន
ឱ្យទទួលបាន សន្តិសុខ ។

មន្ត្រី រដ្ឋបាលកងកម្ពុជា មន្ត្រី ១៩៦ ១ មន្ត្រី រដ្ឋបាលកងកម្ពុជា
ធ្វើ ចម្លើយ សាលាភារាជ្យ ថ្នាក់ លើ ។ មន្ត្រី រដ្ឋបាលកងកម្ពុជា មន្ត្រី ១៩៦ ១ មន្ត្រី រដ្ឋបាលកងកម្ពុជា
ស.២១ ចែកស្តុកស្តុក បានបញ្ជូន យកមកឱ្យ រដ្ឋបាល គឺ៖

- D58/II មកពីភូមិភាគបូព៌ា
- E52/4.62 មកពីភូមិភាគទី១
- D32/IV ឬ លេខ D42/IV មកពីខេត្តកំពង់ចាម ។

សង្កេត៖ ចម្លើយសាលាភារាជ្យនេះ ត្រូវបាន ចាត់តាំងសុទ្ធសេន ដោយឡែក
D32/IV មន្ត្រី រដ្ឋបាលកងកម្ពុជា លេខ ១៧៤ ចុះថ្ងៃ ១៧.៤.៧៨ ថែមទៀត
ចូល ចុះថ្ងៃ ១៩.៤.៧៨ បញ្ជាឱ្យតាមខ្លួន វាមួយ ។

ចំណែក ចម្លើយ ចែកស្តុក ចេញ ពី ស.២១ ចែកស្តុកស្តុក បានផ្តល់ឱ្យ រដ្ឋបាល
មន្ត្រី E3/20 D93/III ថែម E3/416 ចែកសុទ្ធសេន ចាត់តាំង មន្ត្រី រដ្ឋបាល
ថែម E3/86 ចែកសុទ្ធសេន ចាត់តាំង មន្ត្រី រដ្ឋបាល ជាមួយ តំបន់ ពេលនោះ ប៉ុន្តែ ពាក់សំខាន់ ។
ចូល ជា បាន មក យើង គ្រប់គ្រង បញ្ជា ទៅ ខេត្ត ៣៣ ៣៥ ៣៦ ។

- ក្រុម ការងារ ប្រចាំ ខ្លួន ៖
- ថ្ងៃ 15.8.77 សុទ្ធសេន ឈប់ ដឹក ចាត់ ស.២១ ផ្ទាល់
- ថ្ងៃ 25.11.77 ជា ថ្ងៃ ចុង ក្រោយ ចែកស្តុកស្តុក សុទ្ធសេន ទៅ លើ ចម្លើយ បស់

ស.២១ ។
ការងារ ប្រចាំ ខ្លួន គឺ ឱ្យ សន្តិសុខ បាន ចាត់ តាំង សុទ្ធសេន ទទួល ភារកិច្ច សុប្រចាំ មួយ
ដូច មន្ត្រី រដ្ឋបាល កងកម្ពុជា ថ្ងៃ 25.11.77 ត្រឹម ថ្ងៃ 26.11.77 ហេតុ មក ចូល ជា ទទួល
ភារកិច្ច ផ្ទាល់ ថែម ផ្ទាល់ មុន ខាង ការងារ រដ្ឋបាល កងកម្ពុជា - ចំណែក ចូល ជា ចែកស្តុក គឺ ជា
សេចក្តី សំខាន់ ។

ការងារ រដ្ឋបាល កងកម្ពុជា ស្ថិត ទៅ ក្រោម ការ គ្រប់គ្រង ចាត់ តាំង របស់ បក្ស គឺ របស់
សេចក្តី រដ្ឋបាល កងកម្ពុជា ថែម មន្ត្រី រដ្ឋបាល កងកម្ពុជា ផ្ទាល់ មុន ថែម កង ប្រឹក្សា (សន្តិសុខ កងកម្ពុជា
០៥០ ៦៧៤ ERN ០០ ០៥៣ ០០១) ។

សុទ្ធសេន ចាត់ តាំង មន្ត្រី រដ្ឋបាល កងកម្ពុជា លេខ ១៧៤ មន្ត្រី រដ្ឋបាល កងកម្ពុជា (០០០ ៦៧៧ ERN
០០-០១១១០១) ។

- សង្កេត៖
- D93/III ចែកស្តុកស្តុក បញ្ជា ឱ្យ សុទ្ធសេន ទាក់ ទង ខាង បូក ជា ភស្តុតាង សំខាន់
បញ្ជាក់ អំណះ អំណាច នេះ ។

IV. - អំពី គណៈកម្មាធិការ យោធា ដាច់ខ្លួន របស់ បក្ស



លក្ខន្តិកៈបណ្ណៈ ឌីភីក VII មាត្រា 27 (D00 674 ERN 00 053 035) សំណើថា
"កម្មវិធីបង្កើត កម្មវិធី គម្របគ្របលេខ ស្រួច តំបន់ ឈូក ត្រូវស្ថិតនៅក្រោមការងារ
ដ្ឋានមុន ជាធាតុ ទំនាក់ទំនង របស់បណ្ណាល័យស្រួច" ។

ពេញមួយច្រើនបន្តិច កម្មវិធីស្ថិតនៅក្រោម ការគ្រប់គ្រងរបស់បណ្ណាល័យ ឌីភីភីកនៅ
ក្រោមការគ្រប់គ្រងរបស់ សេនា ទី 14 នៃលេខបណ្ណៈ

- ឆ្នាំ 1958 ក្នុងកិច្ចសន្យា ចាប់ផ្តើមកសាងកម្មវិធី តាមការណែនាំ ទីបំផុត
ការងាររបស់បណ្ណាល័យ ។

- ឆ្នាំ 1974 ក្រោមការងាររបស់បណ្ណាល័យ ក្នុងកិច្ចសន្យាប្រមូលផ្តុំ កម្មវិធី ទានជា
កម្មវិធី ទំនាក់ទំនង ជាមួយ រដ្ឋាភិបាល ថៃ ថ្ងៃ 1 មករា 1975 ។

- ទំនាក់ទំនង 1975 បណ្ណាល័យ ទានយក កម្មវិធី ក្នុងកិច្ចសន្យា មួយក្នុងកិច្ចសន្យា
នៃ ការងារបំណង យកមកប្រើប្រាស់ ជាកម្មវិធីមួយ ឬប្រើប្រាស់ កម្មវិធីស្រួច ។

13

លក្ខន្តិកៈបណ្ណៈ ឆ្នាំ 1976 កំណត់ ខ្លះៗ

- កម្មវិធី បណ្ណាល័យ ស្ថិតនៅក្រោមការចុះដាច់ ទីបំផុត ការងាររបស់ គណៈកម្មាធិការបណ្ណាល័យ
ស្រួច (មាត្រា 13)

- កម្មវិធី បណ្ណាល័យ ស្ថិតនៅក្រោមការចុះដាច់ ទីបំផុត ការងាររបស់ តំបន់ ទំនាក់ទំនង
(មាត្រា 16 ឯង មាត្រា 19)

- កម្មវិធីស្រួច ស្ថិតនៅក្រោមការចុះដាច់ ទីបំផុត ការងាររបស់ សេនាដឹកនាំ (D677
ERN 00 019 108 ឯង ERN 00 019 120)

មាត្រា 27 ឌីភីក VIII នៃលក្ខន្តិកៈបណ្ណៈ សុំបន្តិចអស់ ឱ្យមកស្ថិត នៅក្រោម ការងារ
របស់ ប៉ុល ពត ខ្លួនឯង - ខ្លួនឯង ថែមទាំង អនុលោមបណ្ណាល័យ ចាប់ពីថ្ងៃ ទី 1 ខែ ខែ តុលា
1960 ។

គណៈកម្មាធិការយោធាដាច់ខ្លួនរបស់បណ្ណាល័យ ឌីភីភីក ប៉ុល ពត ខ្លួនឯង អ្វីមួយ
ស្រួច សេនា ទី 14 ទី 14 ។

V. - កិច្ចសន្យារបស់អនុលោមបណ្ណាល័យ ខ្លួនឯង

ក. - គ្រប់ការងារ ទាំងអស់ ប៉ុល ពត សេនា ដាច់ខ្លួនសំរេច ខ្លួនឯង អនុ
លោម ដាច់ខ្លួនតាមបែបអនុវត្ត ។ តោងការណែនាំនេះ ស្ថិតនៅជាធានាយុមកហើយ ។
ERN 00 019 109 16 D00 677 ត្រឹមត្រូវជាភារកិច្ច ។

សំណេរ 315 ចុះ 16 ថ្ងៃ 30.11.75 ជាភស្តុតាងមួយ ។ សំណេរ សេនា គ្រប់
ផ្នែកប៉ុល ពត បានបន្តិចមួយខ្លួន ខ្លួនឯង ដើម្បី ប្រើប្រាស់ ប្រើប្រាស់ ។



កង ព្រឹត្តិបត្រ

ខ.- គ្រប់ការងារ បើប៉ុន្មាន មិនទៅ ខ្លួនជា សំរេចសេចក្តី ក្នុងនាមបក្ស
(D00677 ERN 00 019 112) ។

ថោយឡែក រាជ ការងារ សំរេចសំរាប់ សូមស្រីស្ត្រីតាងអី៖

មួយ.- E3/86 ខ្លួនជា សំរេច តាមសេចក្តីពាយការណ៍របស់ ស៊ុនសេន

នា.- D32/IV ខ្លួនជា សំរេច តាមសេចក្តីពាយការណ៍របស់ ភីម ចាប ។

បញ្ជាក់៖ សភាតំណាងប្រជាជនកម្ពុជា ជាស្នូលនៃរដ្ឋធម្មនុញ្ញ មានតែឈ្មោះ
អតីតអង្គការ អតីតសកម្មភាព ។ តំណាងកងអស់ មិនទៅជាមួយប្រជាជនរបស់ខ្លួន តទៅ
ទៀត (693 ERN 00 063 141) ។

III.- ប៉ុន្មាន ជាម្ចាស់នៃមតិបក្ស

នៅក្នុងបក្សកម្ពុជា ឆ្នាំ 1978 ប៉ុន្មាន ខ្លួនសាមគ្គី ទៅក្នុងបក្សកម្ពុជាសកម្មជា
អ្នកធ្វើ គឺជាអ្នកចងក្រងមតិ ។ ធ្វើមតិ គឺនៅឡើយទៅលើ ជំនួញការងារ ។

យកខ្លឹមសារនេះ មកចុះបញ្ជីប្រក្រតីបក្ស ទើបយកទៅចុះ ជាអតីតប្រឹក្សា
ជាប្រឹក្សា ចាប់តាំងតែឆ្នាំ 1971 មក រោងនៃប្រឹក្សា - ចប់ធ្វើមតិ ខ្លួនស្រី
- គណៈកម្មាធិការក្រុមប្រឹក្សា (ត្រូវទៀងទៅទៀត ជាមួយប៉ុន្មាន ពិត យល់សាប្រហែលកន្លះខែ ។
ត្រូវប្រមូលមតិ ក៏ចែកគ្នា ធ្វើការងារ មាន បើកវគ្គអប់រំ នយោបាយឱ្យ
កម្មាធិការ ខាងក្រោម បើកវគ្គវាយស៊ុក សម្រាប់ ក្រោយ វាយស៊ុក ត្រូវប្រមូលមតិ -
ភូមិមុន តាមមតិ ទិស្វៈសភាពការណ៍ ទិសវាយស៊ុក របស់បក្ស ។
នៅមូលដ្ឋាន អង្គការ គ្រប់អប់រំ នយោបាយ គឺលេខាធិការ - អប់រំ មិនសេស
ដកខ្លះ ទើង ៩៩ ក្នុងមួយឆ្នាំ ។

នៅក្នុងបក្សកម្ពុជាសកម្មជា ប៉ុន្មាន ជាម្ចាស់នៃមតិបក្ស ។ គាត់គាត់
រាយស៊ីទី ជាប់មុខ ក្នុងការយក លទ្ធផល ទៀងទេ មកអនុវត្តឱ្យសំរេច តាមសភាព
ការណ៍ ជាក់ស្តែង ចែកមតិ (លក្ខន្តិកៈបក្ស D00 674 ERN 00 053 010 កថាខ្លឹម
៩4) ។

3]



សិប្បបញ្ចប់

3

តម្រាយប្រវត្តិសាស្ត្រ ទៅកម្ពុជា កន្លងមកនេះ បញ្ហាឲ្យយើងខ្លះ

មួយ.- លទ្ធផល ធ្វើនយោបាយចាញ់សីហនុ ធ្វើសង្គ្រាមចាញ់ប៉ុលពត ហើយ សារតែ លទ្ធផល គ្មានប្រយោជន៍ (គឺ គាំទ្រ) ។

ពីរ.- ប៉ុលពតឈ្នះ លទ្ធផល ហើយសារតែ ប៉ុលពត ចេះប្រកបក្រែមម្តង បង្កបង្កើតប្រជាជន ថែមទៀត កម្លាំងសីហនុ ឧបម ឲ្យមកដាក់កម្លាំងបង្កើត ។

បី.- ប៉ុលពត ចាញ់សង្គ្រាមស៊ីវិល ហើយសារតែប៉ុលពត បំផ្លាញកម្លាំង របស់ខ្លួន ថែមហើយសារតែ យកសង្គ្រាម ជាមធ្យោបាយ ហោះស្រាយទិស ។

បួន.- ប៉ុលពត បាត់បង់ ក្រោមស្មារតី អ៊ុយដ្យែន មកពីប៉ុលពត ស្រែកសោល នយោបាយ ខុសឆ្គង ក្នុងការចងក្រងកម្លាំង ។

ប្រាំ.- សីហនុ ជាបិតាបង្កបង្កើតប្រជាជន ចែងឲ្យយើង ចប់ចាំណាណាទីក្នុង តែបង្កបង្កើតប្រជាជននេះ មានចន្លោះប្រហោង ទើបលទ្ធផល បង្កប់មកពី ប៉ុលពត ធ្វើ ឲ្យប្រហារ បាន ។

ផ្លូវថ្មី មានពីរ ទីមួយ គឺផ្លូវបង្កបង្កើតប្រជាជន ផ្លូវច្បាប់ ទីពីរ គឺផ្លូវ ឆ្លើយតបកម្លាំង ឬចម្លើយ វាយឆ្លាត តែមួយ ។

លទ្ធផល វិនិច្ឆ័យ សិរីរាជ្យ មកពីគ្រឹះមធ្យម ប្រហែលជា អាច សុខសន្តិភាព ប្រទេសជាតិ ដឹងភាពប្រយោជន៍ កាន់តែឆ្ងាយ យល់តែជលសុខ បង្កើតក្រុង កាន់តែកើន ឡើង ។

សាសនា កំរិតអស់ ជាកម្លាំង របស់ជាតិ មានតែបង្កបង្កើតប្រជាជន ផ្លូវច្បាប់ ទៅ ទើបមាន សុខុមាលៈ ឥរិយាបថ អំពីការចងក្រង សាសនា ឲ្យមូលត្រឡប់ ។

ចប់



តារាងរាយឈ្មោះអត្ថបទ

សំណំដើម		ទំព័រ 1
ជំរុំកម្មវិធី	សម្របប្រែកម្មវិធី តាមការស្រាវជ្រាវជាន់	ទំព័រ 4
ជំរុំក ៧	ស្វែងយល់អំពីសេចក្តីចូលរួមរបស់កម្មវិធីសកម្មភាព	ទំព័រ 21
ជំរុំក ៨	អំពីសាសនាវិន័យទ្រឹស្តីបែបយ៉ាង	ទំព័រ 28
ជំរុំក ១០	ស្វែងយល់អំពីការងាររបស់អនុសេនាបក្សនានា	ទំព័រ 34
សរុបបញ្ចប់		ទំព័រ 39

